
در آبان ماه سال جاری حدود هفت میلیون فقره 
چک مبادله  شــد که نزدیک بــه ۹۳ درصد این 

چک ها وصول شده است.
به گزارش ایسنا، طی آبان ماه ۱۴۰۱ در سامانه 
چکاوک حدود هفت میلیون فقره چک به ارزش 
حدود ۳۶۷۹ هزار میلیارد ریال مبادله شــد که 
نســبت به ماه قبل از نظر تعداد و مبلغ به ترتیب 

۹.۲ درصد و ۱۵.۵ درصد افزایش نشان می دهد. 
از کل تعــداد و مبلغ چک های مبادله شــده در 
آبان ماه به ترتیب ۹۲.۹ درصــد و ۹۰.۷ درصد 
وصول شده است. درصد تعداد و مبلغ چک های 
وصول شده در ماه قبل از آن )مهرماه( به ترتیب 
معادل ۹۲.۴ درصد و ۸۸.۹ درصد بوده اســت. 
همچنین این نســبت در ماه مشابه سال قبل به 

ترتیب برابر ۹۱.۱ درصد و ۸۷.۸ درصد بوده است.
شاخص نسبت چک های برگشتی به چک های 
مبادله ای در مهرماه ۱۴۰۱ به لحاظ تعدادی ۷.۱ 
درصد بوده که این شاخص در ماه قبل عدد ۷.۶ 
درصد را نمایش می دهد. همچنین این شاخص 
به لحاظ مبلغی ۹.۳ درصد بوده و در ماه قبل عدد 

۱۱.۱ درصد را نمایش می دهد.

مدیــرکل دفتــر واردات گمرک ایــران آخرین 
وضعیت ورود خودروهای خارجی به کشــور را 

اعلام کرد.
علی وکیلی در گفت وگو با ایســنا، درمورد ورود 
خودروهای خارجی به کشــور توضیح داد: این 
خودوها وارد کشور شــده اند اما ترخیص آن ها 
مستلزم این است که ثبت سفارش دریافت شود. 

پس از آن باید به گمرک اظهار و سپس ترخیص 
شوند.

همچنین مدیر بنادر و دریانــوردی بندرلنگه و 
غرب هرمزگان به ایسنا اعلام کرده که نخستین 
شــناور حامل محموله خودروهای وارداتی شب 
گذشــته در بندرلنگه پهلو گرفته و کار ترخیص 

این خودروها آغاز شده است.

به گفته وی، ایــن محموله خودرو شــامل ۲۲ 
خودرو از شــش نمونه محصــولات کیا از جمله 
ســراتو، ریو، پیکانتو، پگاس، ســونت )شاسی 
بلنــد( و اســپورتیج )شاســی بلند( اســت که 
پس از تخلیــه در محوطه بندرلنگه در اســرع 
 وقت جهــت ترانزیت به گمرک شــهریار تهران 

بارگیری می شود.

یک فعــال اقتصــادی می گویــد بــا توجه به 
شــرایطی که در تجــارت میان ایــران و آلمان 
وجود دارد به نظر می رســد تصمیم اخیر دولت 
آلمان در راســتای توقف توســعه همکاری ها، 
 بیشتر شــرایط را برای شــرکت های این کشور 

دشوار می کند.
سید حمید حسینی در گفت وگو با ایسنا، اظهار 
کرد: در این تردیــدی وجود نــدارد که اقتصاد 
آلمان شــرایط خاصی دارد و چــه از نظر توان 
صنعتی و چــه در حــوزه صــادرات تجهیزات 
پیچیده در میان کشــورهای اروپایی ســرآمد 
است. اقتصاد ایران نیز در تمام سال های گذشته 
همواره با آلمــان مبادلات تجــاری خاص خود 
را داشته و بســیاری از صنایع زیرساختی ما در 
 ایران با اســتفاده از صنایع و فرمول های آلمانی 

ساخته شده اند.
وی با بیان این که آلمان در سال های گذشته نیز 
جزو اصلی ترین شرکای اروپایی اقتصاد ایران بوده 

است بیان کرد: بخش مهمی از تجارت مشترک 
دو کشور به واردات ما از آلمان مربوط می شود و 
در صورتی که بنا باشــد تغییری در این رویه به 
وجود بیاید بیشتر به همین آمار وارداتی مربوط 

خواهد شد.
عضو هیــات رئیســه اتــاق بازرگانی ایــران و 
عراق با اشــاره به تغییراتی کــه در دولت آلمان 
به وجود آمــده توضیح داد: پــس از کنار رفتن 
دولت مرکل دســت راســتی ها در آلمان قدرت 
بیشــتری گرفتند و تحت تاثیر فضای رسانه ای 
که در ماه های گذشــته به وجود آمــده با اعلام 
ایــن تصمیم اخیر تــلاش کردند خــود را با آن 
جریان همراه نشــان دهند. هر چند این تصمیم 
به هیــچ عنوان قطــع ارتباط تجــاری میان دو 
 کشور نیست و تنها به تضامین اقتصادی ارتباط 

دارد.
حســینی ادامه داد: در این چارچوب با توجه به 
این که ما در شــرایط تحریم اساسا نمی توانیم از 

گزینه هایی مانند ال سی یا فاینانس استفاده کنیم 
بخش قابل توجهــی از واردات خود از آلمان را با 
پیش پرداخت انجام می دهیم که این خود موضوع 
تضمین اصلی صادر کنندگان آلمانی است. از این  
رو در عمل شاید تغییر مهمی ایجاد نشود اما دولت 
آلمان معمولا خطوط اعتباری را با محوریت بیمه 
تجاری در نظر می گیرد تا شرکت ها بتوانند با ایران 
تجارت کنند و در صورتی که در تسویه حساب با 
مشکل مواجه شوند امکان اســتفاده از این خط 
اعتباری را پیدا کنند. به این ترتیب حتی اگر بنا 
باشــد این تصمیم دولت آلمان را نه یک موضوع 
سیاســی که یک تصمیم تاثیرگــذار اقتصادی 
 بدانیم نیــز ضربه شــرکت های آلمانی بزرگ تر 

خواهد بود.
وی در پاســخ به این ســوال که آیــا در صورت 
کاهش تجارت با آلمان امکان آن وجود دارد که 
از ظرفیت کشورهای همســایه برای جایگزینی 
این کشــور اســتفاده شــود؟ نیز گفت: آلمان 

جزو کشورهایی اســت که در برخی حوزه های 
صنعتی توانایــی و ظرفیت بســیار بالایی دارد 
که اساســا جایگزین کردن آن حتــی با برخی 
کشــورهای اروپایی نیز دشوار اســت. از این رو 
شــاید ما بتوانیم برای مثال از ظرفیت کشوری 
مانند ترکیه در برخی حوزه ها استفاده کنیم اما 
دیگر کشورهای همســایه توان جانشین شدن 
با آلمــان را ندارند و حتی تبادل بــا چین نیز در 
 برخی بخش ها نمی تواند ایــن موضوع را جبران 

کند.
حسینی خاطر نشان کرد: خوشبختانه دولت در 
روزهای گذشته ســیگنال از سرگیری مذاکرات 
هسته ای را فرســتاده و این امید وجود دارد که 
پیش از تشــدید اختلاف نظرها با کشــورهای 
مختلف بازگشت به توافق هسته ای بتواند ارتباط 
ما را بهبود ببخشد و از این مسیر شانس ما برای 
بهبود سطح تجارت با کشورهای مختلف افزایش 

پیدا کند.

مدیر گازرسانی شــرکت ملی گاز ایران گفت : ما 
کمبود گاز در کشور نداریم، ولی همزمان با افزایش 
برودت هوا، طرح های مدیریت مصرف گاز در کشور 

به اجرا در می آید.
به گزارش ایسنا، مســلم رحمانی با بیان اینکه از 
ابتدای آذرماه با ورود توده ســرد سال و پاییزی، 
تمام تأسیسات شرکت ملی گاز، وزارت نفت، هم 
تأسیسات بالادستی، هم تولید، پالایش، انتقال و 
توزیع، تمام اقدامات عرضه را در حداکثر آمادگی 
انجام دادند، اظهار کــرد: تمام تلاش همکاران ما 
به صورت شبانه روزی در وزارت نفت این بود که 
بتوانیم هرچه مناسب تر توزیع گاز را در سطح کشور 
به خصوص در بخش خانگی و تجاری داشته باشیم.

وی با بیان اینکه سال گذشته در این زمان نزدیک 
به ۶۰ میلیون مترمکعب کمتــر از این حجم در 
سطح کشور توزیع می شد ـ یعنی به اندازه بیش از 
دو فاز یک پالایشگاه های پارس جنوبی ـ گفت: با 
این جبهه سرد جدید هم پیش بینی می کردیم که 

میزان مصرف باز افزایش پیدا کند؛ از روز گذشته 
تا کنون بیش از ۴۰ میلیون مترمکعب افزایش پیدا 
کرده همه تأسیسات شرکت در حداکثر تولید و 
پالایش قرار دارند و همه همکاران ما در بخش انتقال 
و توزیع هم پای کار هســتند که شبکه و خطوط 
پایداری باشــد و در حال حاضر هم خوشبختانه 
تمامی شــبکه های سطح کشــور در حال پایدار 

گازرسانی است.
به گفته مدیر گازرسانی شرکت ملی گاز ایران، بحث 
تولید و عرضه یکــی از مهم ترین موضوعات برای 
وزارت نفت به عنوان سیاستگذار اصلی تولید است، 
بحث مدیریت مصرف نیز باید توسط دستگاه های 
متنوع تحت مدیریت و کنترل باشد، در وزارت نفت 
بالاخص شــرکت ملی گاز اقدامات بسیار خوبی 
صورت گرفت، با همکاری دولت مصوبه ای ابلاغ شد 
که بحث کاهش ۱۰ درصد مصارف بخش دولتی 
و همچنین پایش ادارات و دستگاه های دولتی بود 

که  دولت ابتدا از خودش آغاز کرد.

لایحه بودجه سال ۱۴۰۲ هنوز به مجلس ارسال نشده و با توجه 
به همزمانی آن با برنامه هفتم توسعه و اختلاف نظر بین متولیان 
امر در دولت و مجلس، باید دید قانون بودجه سال آینده، امسال 
به تصویب خواهد رسید یا آنکه مانند برخی سال ها، سرنوشت 

آن در سال بودجه مشخص خواهد شد؟
به گزارش ایسنا، در ۴۲ سال گذشته که لوایح بودجه از سوی 
دولت به مجلس شورای اسلامی ارسال و نهایتا قانون بودجه به 
تصویب رسیده است، فراز و نشیب های بسیاری وجود داشته اما 
به غیر از سال های ابتدایی تاریخ بودجه ایران پس از انقلاب که 
کشور و ساختارهای قانونی آن از جمله دولت و مجلس شورای 
اسلامی با مشکلات و ناهماهنگی هایی مواجه بوده است، تقریبا 
نظم و انضباطی در سال های پس از آن بر بودجه و فرآیند تدوین 
و تصویب و ابلاغ آن حاکم شــده اســت که البته در این میان 
استثناهایی هم وجود داشته که در تاریخ به ثبت رسیده است.

اولین لایحه بودجه مربوط به لایحه بودجه سال ۱۳۶۰ است که 
سی ام فروردین  همین سال از سوی محمد علی رجایی - نخست 
وزیر وقت - به رئیس مجلس اول آیت الله هاشمی رفسنجانی 
تقدیم شد. نکته جالب اینکه قانون بودجه سال ۱۳۶۰ کشور 
در هفتم مردادماه همان سال به تصویب رسید و همین مجلس 

در تاریخ چهارم بهمن  ماه لایحه بودجه سال ۱۳۶۱ را از دولت 
تحویل گرفت و در روزهای پایانی اسفندماه همین سال ۱۳۶۰ 
قانون بودجه سال بعد را به تصویب رساند. بودجه سال ۱۳۶۲ 
نیز دقیقا در همین روزها در ســال ۱۳۶۱ از مرحله تحویل تا 

تصویب به طول انجامید.
پس از آن لوایح بودجه از ســال های بعد به مدت ۱۷ سال در 
فرآیندی مشخص و به موقع در ماه های آذر یا دی ماه تحویل 
مجلس می شــد و نمایندگان هــم قانون بودجــه را نهایتا تا 
روزهای پایانی سال به تصویب می رساندند. البته در این میان 
لایحه بودجه سال ۱۳۶۹ اول اسفندماه ۱۳۶۸ از سوی آیت الله 
هاشــمی رفســنجانی رئیس جمهور وقت به مجلس شورای 
اسلامی تقدیم شد و سریع ترین زمان تصویب قانون بودجه را 
در تاریخ ۴۲ ساله اخیر شاهد بودیم، چراکه ۲۸ اسفندماه قانون 

بودجه سال ۱۳۶۸ به تصویب مجلس سوم رسید.
در تقویم بودجه سال های گذشته، از سال ۱۳۷۹ تا سال ۱۳۸۲ 
لوایح بودجه با وجود این که تقریبا به موقع به مجلس رســیده 
بودند با ایراداتی از سوی شورای نگهبان مواجه شد اما مجلس 
وقت این ایرادات را نپذیرفت یا آنطور که مدنظر شورای نگهبان 
بود، موارد مطرح شده را اصلاح نکرد. نتیجه آن شد که نهایتا 

قانون بودجه ســال های ۱۳۸۰ تا ۱۳۸۳ بــه تصویب مجمع 
تشخیص مصلحت نظام رســید. نگاهی گذرا به این تاریخچه 
نشان می دهد که بدون شک دولت دهم بی نظم ترین دولت در 
ارســال لایحه بودجه به مجلس بود، چرا که به مدت سه سال 
در سال های ۱۳۸۹ تا ۱۳۹۱ لوایح بودجه سال بعد را در اسفند 
ماه و بهمن ماه به مجلس شورای اسلامی تحویل داد و مجلس 
نیز اردیبهشــت ماه و خردادماه سال بعد قانون بودجه  سالی را 
تصویب می کرد که شروع شده بود. البته دولت یازدهم نیز در 
سال ۱۳۹۴ لایحه بودجه سال ۱۳۹۵ را اواخر دی ماه به مجلس 
شورای اسلامی تحویل داد و مجلس ۲۷ اردیبهشت ماه ۱۳۹۵ 
قانون بودجه همین سال را به تصویب رساند. آخرین بودجه ای 
که به تصویب مجمع تشخیص مصلحت نظام رسید هم مربوط 

به قوانین بودجه سال های ۱۳۹۷ و ۱۳۹۸ بوده است.
در سال جاری مسئولان دولت همواره به همزمانی تدوین لایحه 
بودجه سال ۱۴۰۲ و لایحه برنامه هفتم توسعه اشاره و تاکید 

کردند که این همزمانی نباید خللی تدوین این دو ایجاد کند.
مســعود میرکاظمی - رئیس ســازمان برنامه و بودجه - در 
نشست خبری مرداد ماه امسال اعلام کرد که باید سیاست های 
برنامه هفتم توسعه تدوین و در مجمع تشخیص مصلحت نظام 

بررسی آن نهایی شود و آن را برای مقام معظم رهبری بفرستیم 
تا ایشان آن را ابلاغ کنند. از سوی دیگر تدوین و تقدیم لایحه 
بودجه سال آینده به مجلس را نیز پیش رو داریم که با توجه به 
مشغله های موجود، دو راه داریم که منتظر ابلاغ سیاست های 
برنامه هفتم توسعه باشیم و پس از آن بودجه را ببندیم که در 
آن صورت تقدیم لایحه بودجه به مجلس به آذرماه نمی رسد 
یا آنکه باید برنامه ششم توسعه را یکسال دیگر تمدید کنیم تا 
بودجه را بتوانیم به موقع به مجلس بفرستیم و قبل از پایان سال 

قانون بودجه تصویب و ابلاغ شود.
البته تدوین لایحه بودجه سال آینده در آذر ماه امسال نهایی 
و آماده تحویل به مجلس شده است، اما به نظر می رسد رئیس 
و برخی نمایندگان مجلس نظر دیگری دارند و معتقدند که در 
وهله نخست باید برنامه هفتم توسعه به مجلس بیاید و پس از 
آن نمایندگان بودجه را بررســی و تصویب کنند. اما برخی از 
دولتمردان و البته کارشناسان اقتصادی نیز اعتقاد دارند که با 
توجه به نوسانات ارزی و تلاطم های به وجود آمده اگر بررسی و 
تصویب بودجه سال آینده به تعویق بیفتد شاهد تورم خواهیم 

بود و به همین دلیل ابتدا لایحه بودجه باید به مجلس برود.
در این میان، سید احسان خاندوزی - وزیر اقتصاد و سخنگوی 

اقتصادی دولت - هفته گذشــته اعلام کرد که لایحه بودجه 
نهایی شده و هفته آینده به مجلس تقدیم خواهد شد.

همچنین میرتاج الدینی - نماینده مجلــس - نیز اعلام کرده 
بود که یکشنبه چهارم دی ماه )یعنی امروز( لایحه به مجلس 
ارسال می شود، اما تا امروز نه تنها خبری از ارائه لایحه بودجه به 
مجلس نشده بلکه متولیان یعنی سازمان برنامه و بودجه تاریخ 

دقیقی برای ارائه آن اعلام نکرده اند.
از ســوی دیگر محمد رشــیدی - عضو هیات رئیسه مجلس 
شورای اسلامی - روز گذشــته اعلام کرد که برنامه مقدم بر 
بودجه است، چون برنامه سند بالادستی است و باید براساس 
آن بودجه نوشته شــود؛ لذا اگر لایحه بودجه زودتر از برنامه 
تقدیم مجلس شورای اسلامی شود ما صبر می کنیم تا اول دولت 
برنامه را ارائه کند و آن را مورد رسیدگی قرار دهیم و سپس وارد 

بررسی بودجه می شویم.
با این وجود، به نظر می رسد لایحه بودجه سال آینده و ارسال 
آن به مجلس شورای اسلامی با اختلاف نظرهایی مواجه است 
و تا امروز )چهارم دی ماه( خبری از تقدیم آن به مجلس و آغاز 
بررسی مفاد و تبصره هایش نشده است؛ لذا همچنان باید منتظر 

ارائه لایحه بودجه به مجلس و تصویب آن ماند.

آخرین خبرها از ورود خودروهای خارجی به کشورچند درصد از چک ها برگشت خوردند؟

پرمصرف ها منتظر قبوض جدید باشندتوقف همکاری با آلمان جایگزینی دارد؟

بودجه ۱۴۰۲ چه زمانی راهی مجلس می شود؟
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سود ۵۰ میلیون تومانی 
خریداران 207 از بورس

بورس میزبان
خودروهای خارجی

زیرساخت ها برای 
واریز سود سهام عدالت 

وراث آماده نیست

kasbokarnews paper 
kasbokarnews 

سرمقاله

دلایل  رکوردشکنی 
 نرخ ارز 

نرخ ارز در ماههای اخیر به 
دلیل امید به احیای برجام 
و بهبود روابط بین المللی در 
کانال ۲۵ تا ۳۰ هزار تومان 
در نوسان بود. این قیمتها واقعی نبود. مدتی نیز در 
کانال ۲۸ هزار تومان ثابت ماند. زمانی که تمامی 
امیدها از تحقق برجام از ســوی دو طرف به طور 
کامل قطع شــد شاهد رشــد قیمت دلار شدیم. 
این اتفاق تا به امروز ادامه داشته و ثبت رکود ۴۱ 
 هزار تومان برای نرخ ارز دلیلی بر این مدعاســت. 

به عبارتی قیمت...

  کمال سیدعلی، معاون ارزی 
اسبق بانک مرکزی

۲متن کامل  د ر صفحه 3

۲

رشد  قیمت  مسکن 
پابه پای نرخ  دلار

کمبود گاز 
و تعطیلی کارخانه ها

قیمت دلار در بازار آزاد وارد کانال 41 هزار تومانی شد

عبور  دلار  از  سقف  تاریخی
صفحه3

صفحه۲

بهانه تراشی  بانک ها  در  وام دهی   به  تولید
پرداخت   تسهیلات   به   تولید   برای   بانک ها   صرفه   اقتصادی   ندارد

آمار و ارقام نشــان می دهد دوره  اثرگذاری نرخ ارز 
بر بازارهای موازی از جمله مسکن کوتاه شده و به 
میزان رشد قیمت دلار با مقدار اندکی شدت و ضعف، 
بازار ملک نیز تاثیر می پذیرد. در سال های دور معمولا 
بازار مسکن نسبت به تحولات اقتصادی دیرتر از طلا 
و ارز واکنش نشان می داد اما دو سه سالی است که 
نوسانات بازارهای موازی به سرعت بر قیمت ملک 
تاثیر می گذارد. از آبان سال گذشته تا کنون قیمت 
هر متر خانه در تهران با رشد ۴۶ درصد مواجه شده و 
از متوسط ۳۲ میلیون تومان در هر متر مربع به ۴۶.۷ 
میلیون تومان رسیده است. تورم عمومی نقطه به 
نقطه هم در حال حاضر به ۴۸.۵ درصد رسیده  که 
تقریبا با رشد قیمت مسکن برابری می کند. از سوی 

دیگر قیمت دلار با افزایش...

در یک دهه گذشته سالانه ۱۴۴ میلیارد متر مکعب 
گاز هدر رفته است که با این میزان انرژی گاز می توان 
۱۸۰۰ میلیون مگاوات ســاعت برق تولید کرد که 
معادل دو سوم برق تولیدی در کل اتحادیه اروپا است.

به گزارش خبرنگار اقتصادآنلاین، چند سالی است 
که با سرد شــدن هوا، با چالش ناترازی گاز مواجه 
می شویم؛ چالشی که هر سال با شدت مصرف بیشتر 
بر عمق آن افزوده می شود و تولید در فصل سرد دیگر 
پاسخگوی میزان مصرف نیست. میزان این ناترازی 
با هرچه سردتر شدن هوا شدت می گیرد و این روزها 
هم که در بسیاری از شهرهای ایران، شاهد بارندگی 
هستیم، مصرف گاز رو به افزایش گذاشته است. ایران 
مقام نخســت در هدررفت گاز در میان کشورهای 

نفت خیز جهان را داراست...



اقتصاد2
ایران

رشد قیمت مســکن پابه پای 
بازارهای موازی

آمار و ارقام نشان می دهد دوره  اثرگذاری نرخ ارز 
بر بازارهای موازی از جمله مسکن کوتاه شده و به 
میزان رشــد قیمت دلار با مقدار اندکی شدت و 

ضعف، بازار ملک نیز تاثیر می پذیرد.
در ســال های دور معمولا بازار مسکن نسبت به 
تحولات اقتصادی دیرتر از طلا و ارز واکنش نشان 
می داد اما دو سه سالی است که نوسانات بازارهای 

موازی به سرعت بر قیمت ملک تاثیر می گذارد.
از آبان سال گذشته تا کنون قیمت هر متر خانه در 
تهران با رشد ۴۶ درصد مواجه شده و از متوسط 
۳۲ میلیون تومان در هر متر مربع به ۴۶.۷ میلیون 
تومان رسیده است. تورم عمومی نقطه به نقطه هم 
در حال حاضر به ۴۸.۵ درصد رسیده  که تقریبا با 

رشد قیمت مسکن برابری می کند.
از ســوی دیگر قیمت دلار بــا افزایش حدود ۴۰  
درصد طی یک سال گذشــته مواجه شده است. 
اسکناس آمریکایی آذر پارســال در محدوده ۲۸ 
هزار تومان قرار داشــت که هم اکنــون در بازار 
متشکل ارزی ۳۶ هزار و ۲۰۰ و در صرافی ها تقریبا 

۳۹ هزار و ۲۰۰ تومان قیمت دارد.
در بازه کوتاه مدت نیز بررسی ها نشان می دهد که 
بازار مسکن تحت تاثیر بازارهای موازی است. این 
موضوع را فعالان صنعت ساختمان که دائما شاهد 
اثرگذاری بازار ارز بر قیمت نهاده های ساختمانی 

هستند تایید می کنند.
مقایسه قیمت خانه با نرخ دلار گویای آن است که 
همسویی نسبی بین این دو شاخص وجود دارد. 
دلار تا شهریورماه در محدوده ۳۲ هزار تومان بود 
و در حال حاضر به ۳۹.۲ هزار تومان رســیده که 

افزایش ۲۲.۵ درصد را به ثبت رسانده است.
قیمت هر متر خانه در تهران اما از شهریور تا آبان 
افزایش ۸ درصــدی را نشــان داد و  در عرض دو 
ماه طبق شاخص بانک مرکزی از میانگین ۴۳.۲ 
میلیون تومان در شهریور به ۴۶.۷ میلیون تومان 
در آبان رسید. گزارش آذرماه هنوز اعلام نشده اما 
پیش بینی نوسان قیمت مسکن در ماه مذکور هم 
دور از ذهن نیست. قیمت مسکن شهر تهران تحت 
تاثیر رشد قیمت دلار و انتظارات تورمی فقط در 

یک ماه منتهی به آبان ۶.۸ درصد رشد کرد.
تجربه نشان داده جامعه معمولا تحولات بازار ارز را 
نماگری از تورم آتی تلقی می کنند و در چنین مواقعی 
به خرید کالاهایی می پردازند که قابلیت محافظت از 
سرمایه ی آنها در برابر تورم را دارد؛ مثل طلا، مسکن 
و بعضا خودرو. بر این اساس نوسانات قیمت ارز که از 
مهرماه آغاز شد تغییراتی در انتظارات تورمی به وجود 
آورد که به سوق یافتن سرمایه ها به سمت بازار مسکن 
انجامید و در آبان ماه بروز پیدا کرد. کارشناســان  
معتقدند راهکارهایی برای ثبات قیمت ارز می تواند 

منجر به آرامش بازار مسکن شود.

زیرســاخت ها برای واریز سود 
سهام عدالت وراث آماده نیست

بخش نخست سود سهام عدالت سال ۱۴۰۰ به 
حساب مشمولان واریز شد و همچنان تکلیف 
وراث سهام عدالت مشخص نیست و باید منتظر 

بمانند.
فرایند واریز بخش نخست سود سهام عدالت به 
حساب مشمولان از روز چهارشنبه ۳۰ آذرماه 
آغاز شد و در روز شنبه ســوم دی ماه به پایان 
رسید. با این وجود همچنان زیرساخت های لازم 
برای واریز سود سهام عدالت متوفیان به حساب 

وراث، مهیا نشده است.
بیش از سه میلیون نفر از مشمولان سهام عدالت 
طی سال های گذشته فوت شده اند و سهام آن ها 
پس از فرایند انحصار وراثت باید به وراث تعلق 
بگیرد. البته برخی از وراث نیز فوت شــده اند و 

همین موضوع فرایند را پیچیده تر کرده است.
برای انتقال سهام این روش پیشنهاد شده بود 
که وراث به صــورت حضوری به دفاتر خدمات 
الکترونیک مراجعه کنند که این روش بسیار 
زمان بر بود. بنابراین قرار شد این فرایند به صورت 
الکترونیکی و با همکاری شرکت سپرده گذاری 
مرکزی و قوه قضاییه تا شهریورماه انجام شود. اما 
به نظر می رسد قوه قضاییه در ارسال اطلاعات به 

سپرده گذاری کمی از برنامه عقب است.
در این راســتا، پیمان حدادی، مشاور رئیس 
ســازمان بورس اعلام کرد: در ماه های آینده 
درمورد مراجعه وراث مشمولان سهام عدالت 
اطلاع رسانی خواهد شد. زیرساخت های این 
انتقال درحال آماده سازی است و وراث همچنان 

باید صبر کنند.
وی به این سوال که آیا فرایند انتقال سهام عدالت 
متوفیان به وراث در سال جاری صورت خواهد 
گرفت، پاسخ داد: همه تلاش این است که انتقال 

سهام عدالت به وراث سریع تر انجام شود.

اخبار

عضو کمیســیون صنایع 
مجلــس ضمن اشــاره به 
بهانــه تراشــی بانکها در 
تســهیلات دهی به تولید، 
گفت: مجلــس در صورت 
لزوم پیگیر چرایی بهانه تراشی در اعطای تسهیلات 

به بخش مولد خواهد بود.
اله ویردی دهقانی در گفت وگو با خبرنگار مهر در 
مورد ارتبــاط بانک ها با بخش تولیــد، اظهار کرد: 
متأسفانه بانک ها به مثابه ترمز توسعه و پیشرفت در 
کشور هستند. شبکه بانکی باید حامی تولید بوده و 
با ارائه تسهیلات ارزان کمک رسان به بخش مولد 
کشور باشد اما متأسفانه تســهیلات گران بانک ها 
تبدیل به گــره بزرگ تری برای این بخش شــده 
البته که بهانه تراشی در اعطای تسهیلات نیز خود 

معضلات مهم تری است.
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس افزود: نگاه 
مدیران بانکی و مالی در خصوص ارائه تســهیلات 

به تولید این اســت که این اقــدام صرفه اقتصادی 
چندانی ندارد، همه بانک ها به جای اینکه به عنوان 

منبع تأمین مالی تولید ظاهر شوند با سرمایه های 
مردمی به مثابه رقیب بخش مولد و سرمایه گذاری 

حضور داشــته اند. وی ادامه داد: تعطیلی و توقف 
فعالیت واحدهای مولد و پیشران اقتصادی عمدتاً 
نتیجه عدم همکاری شبکه پولی و بانکی کشور بوده 
است. ادامه فعالیت شبکه بانکی به این شکل قطعاً 
به صلاح نبوده و مضرات بســیاری برای اقتصاد به 
همراه خواهد داشت از این رو لازم است تدبیری در 

این باره صورت بگیرد.
دهقانی تاکید کرد: مجلس حامی تولید بوده و در 
این راســتا در صورت لزوم با دعوت و احضار وزرا و 
رئیس کل بانک مرکزی پیگیر چرایی بهانه تراشی 

در اعطای تسهیلات به بخش مولد خواهد بود.
وی تصریح کــرد: تأمین مالی تولیــد باید جدی 
گرفته شود تا به این واســطه وضعیت اقتصادی و 
حتی معیشــت مردم نیز بهبود یابد زیرا توجه به 
بخش پیشــران اقتصادی اشتغال آفرینی و توسعه 

را تضمین می کند.
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس یادآور شد: 
بنگاه داری شبکه بانکی باید خاتمه یابد تا بانک ها 
به رسالت اصلی خود یعنی تسهیلات دهی به بخش 

تولید برگردند.

پرداخت   تسهیلات   به   تولید   برای   بانک ها   صرفه   اقتصادی   ندارد

بهانه تراشی  بانک ها  در  وام دهی   به  تولید

پژو ۲۰۷ با چه قیمتی در بورس 
کالا فروخته شد؟

روز گذشته ۲۰۰۰ دستگاه پژو ۲۰۷ در بورس 
کالا معامله شد.

به گزارش خبرگزاری مهر، به نقل از کالا خبر، 
در ادامه عرضه خودرو در بورس کالای ایران 
روز گذشته ۲۰۰۰ دســتگاه پژو ۲۰۷ دستی 
سفید با قیمت پایه ۱۸۵ میلیون و ۵۰۰ هزار 
تومان روی تابلو رفت که ثبت تقاضای ۸۷۷۵ 
دســتگاه، این خودرو با قیمت ۴۱۰ میلیون 
و ۵۲۳ هزار تومان فروخته شــد.هزینه های 
جانبی شامل بیمه و شــماره گذاری و هزینه 
ثابت جمعاً به مبلغ ۴ میلیــون و ۳۷۱ هزار و 
۳۱۰ تومان به عــلاوه ۱۳ درصد بابت مالیات 
و عوارض قانونی که بر اســاس مبلغ معامله 

محاسبه و توسط خریدار باید پرداخت شود.
براین اساس قیمت تمام شده پژو ۲۰۷ دستی 
بــه ۴۶۹ میلیون تومان می رســد. بررســی 
قیمت هــای این خــودرو در شــبکه فروش 
اینترنتی خودرو بیانگــر قیمت حداقل ۵۲۰ 
میلیون تومان است و به این ترتیب خریداران 
حداقل ۵۰ میلیــون تومان ارزان تــر از بازار 

غیررسمی موفق به خرید شدند.

عبور شاخص از نیمه کانال 1.5 میلیون واحدی؛
معدنی ها در شاه نشین بورس

روز گذشته قیمت سهام تمامی نمادهای معدنی 
بازار افزایش یافت و گروه استخراج کانه های فلزی 
سبزترین گروه بازار بود. نماد کگل )شرکت گلگهر( 
بیشترین اثر مثبت را بر شاخص کل داشت و پس از 
کگل، نمادهای »تاپیکو« و »فولاد« بیشترین اثر را 

در رشد شاخص کل داشتند.
به گزارش اقتصادنیوز، در معاملات روز یکشنبه 
چهارم دی ماه، شاخص کل بورس پایتخت نسبت 
به روز کاری قبل ۲۵ هــزار و ۵۶۳  واحد صعود 
کرد و به رقم یــک میلیون و ۵۶۳ هــزار و ۵۶۶ 
واحد رسید. بدین ترتیب شاخص از نیمه کانال 

۱.۵ میلیونی نیز بالا آمد.
شاخص هم وزن بورس نیز با افزایش ۶ هزار و ۴۷۹ 
واحدی در سطح ۴۶۲ هزار و ۷۵۳ واحدی ایستاد. 
همچنین شاخص کل فرابورس )آیفکس( ۲۲۹ 
واحد بالا آمد و در ســطح ۱۹ هزار و ۷۶۸ واحد 

قرار گرفت.
  

نمادهای اثرگذار بر شاخص ها 
روز گذشته قیمت سهام تمامی نمادهای معدنی 
بازار افزایــش یافت و گروه اســتخراج کانه های 
فلزی سبزترین گروه بازار بود. نماد کگل )شرکت 
گلگهر( بیشترین اثر مثبت را بر شاخص کل داشت 
و پــس از کگل، نمادهای »تاپیکــو« و »فولاد« 
بیشــترین اثر را در رشد شاخص کل داشتند. در 
مقابل نمادهای »وبانک«، »وبصادر« و »وپارس« 

بیشترین تأثیر منفی را بر شاخص کل داشتند.  
در فرابورس نیــز نمادهای »کگهــر«، »آریا« و 
»هرمز« بیشترین تأثیر افزایشــی را بر شاخص 
کل فرابورس داشــتند و »بپــاس«، »مارون« 
 و »زفکا« بیشــترین تأثیــر کاهنــده را بــر 

شاخص داشتند.  
در جدول پرتراکنش ترین نمادهای بورس خودرو 
صدرنشین است و خگستر و خساپا در رتبه های 
بعدی هستند. در فرابورس نیز نمادهای گدنا، دی 

و فرابورس پرتراکنش  ترین نمادها هستند. 
روز گذشته ارزش معاملات کل بازار سهام به رقم 
۱۲ هزار و ۸۹۱ میلیارد تومان افزایش یافت. ارزش 
معاملات خرد ســهام نیز با افزایش ۰.۸ درصدی 
نســبت به روز کاری قبل به رقم ۷ هــزار و ۳۷۲ 
میلیارد تومان رســید که بالاترین رقم در ۳ ماه 

اخیر است. 

صف های بازار سهام
در معامــلات یکشــنبه ۱۴۸ نمــاد صف خرید 
داشــتند و ۱۶ نماد با صف فروش مواجه بودند. 
مجموع ارزش صف های خرید با افت ۲ درصدی 
به ۶۱۲ میلیــارد تومان رســید و مجموع ارزش 
صف های فروش یــک درصد افزایــش یافت و 
۲۵۴ میلیــارد تومان بــود. در پایــان معاملات 
روز گذشــته ارزش صف هــای خریــد در رقم 
 ۳۹۷ میلیــارد تومــان ایســتاد و بازار بــا مازاد 

تقاضا بسته شد. 
در پایان معاملات نماد کویر )شرکت فولاد سپید 
فراب کویر( با صف  خرید ۴۸ میلیارد تومانی در 
صدر جدول تقاضای پایانی بازار قرار گرفت. پس 
از کویر، نمادهای ولصنم )شرکت لیزینگ صنعت 
و معدن( و نوری )شــرکت پتروشــیمی نوری( 

بیشترین صف خرید را داشتند. 
در پایان معاملات، سه نماد صف فروش داشتند، 
وآذر بیشترین صف فروش را داشت و نمادهای زفکا 

و انرژی۲ در رتبه های بعدی بودند.
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در یک دهه گذشته سالانه ۱۴۴ میلیارد متر مکعب گاز 
هدر رفته است که با این میزان انرژی گاز می توان ۱۸۰۰ 
میلیون مگاوات ساعت برق تولید کرد که معادل دو سوم 

برق تولیدی در کل اتحادیه اروپا است.
به گزارش خبرنگار اقتصادآنلاین، چند سالی است که 
با سرد شدن هوا، با چالش ناترازی گاز مواجه می شویم؛ 
چالشی که هر سال با شدت مصرف بیشتر بر عمق آن 
افزوده می شود و تولید در فصل سرد دیگر پاسخگوی 
میزان مصرف نیست. میزان این ناترازی با هرچه سردتر 
شدن هوا شدت می گیرد و این روزها هم که در بسیاری 
از شهرهای ایران، شاهد بارندگی هستیم، مصرف گاز 

رو به افزایش گذاشته است.
ایران مقام نخست در هدررفت گاز در میان کشورهای 

نفت خیز جهان را داراست
در حالی که شــدت مصرف انرژی جهــان در طول 
دهه های گذشته رو به کاهش بوده، عرضه انرژی اولیه 
کشور به طور متوسط ســالانه سه درصد رشد داشته 
و با توجه به رشــد تولید ناخالص داخلی موجب روند 

افزایشی شدت مصرف انرژی اولیه شده است.
بر اســاس گزارش بانک جهانی در سال های ۲۰۱۲ تا 
۲۰۲۱، ایران مقام نخســت هدررفت گاز از میادین 
نفت و گاز خود را در میان کشورهای نفت خیز جهان 
داشــته اســت طوری که از ۱۱.۱ میلیارد مترمکعب 
در ســال ۲۰۱۲ به ۱۷.۴ میلیارد مترمکعب در سال 

۲۰۲۱ رســیده اســت که نشــان از ۲.۵ برابر شدن 
تولید گاز خام کشــور دارد ضمن اینکه در این مدت 
تولید گاز در کشــور از ۲۸۰ میلیــون متر مکعب در 
 روز در ســال ۱۳۹۲ بــه ۷۰۰ میلیــون متر مکعب 

رسیده است.
در یک دهه گذشته سالانه ۱۴۴ میلیارد متر مکعب گاز 
هدر رفته است که با این میزان انرژی گاز می توان ۱۸۰۰ 
میلیون مگاوات ساعت برق تولید کرد که معادل دو سوم 

برق تولیدی در کل اتحادیه اروپا است.
همچنین طبق آماری که شرکت ملی گاز منتشر کرده 
است، میزان مصرف گاز در کشــور در مقایسه با سال 
گذشــته و در همین فصل، ۱۵درصد افزایش داشته 
اســت. وزیر نفت نیز، در بازدید از مرکز دیسپچینگ 
شــرکت ملی گاز ایران مصرف گاز در بخش خانگی و 
تجاری را ۶۰ میلیون مترمکعب در روز دانست و بیان 
کرد: » میزان مصرف، معادل ۲ فاز پارس جنوبی نسبت 

به پارسال افزایش یافته است.«
رئیس مرکز کنترل گاز کشــور در این خصوص بیان 
کرده: »طبق اعلام هواشناسی در اواسط هفته آینده 
کاهش دمای هوا در کشور را خواهیم داشت از این رو 
میزان مصرف گاز تا ۷۰۰ میلیون متر مکعب نیز افزایش 

پیدا می کند.«
این ها تنها عدد و رقم نیستند بلکه میزان برداشت و از 
میان رفتن گنجینه ای را نشان می دهند که در صورت 

بهینه سازی و مصرف درســت، می توانست در رشد و 
توسعه ی ایران نقشی مهم و اساسی ایفا کند.

ناترازی گاز تنها معضلی نیست که به فصل سرما مرتبط 
باشد؛ یکی از آثار موضوع ناترازی به  طور مستقیم در 
حوزه نیروگاه های برقی است. نیروگاه های برقی چه 
در تابستان و چه در زمستان با کاهش تأمین سوخت 
روبه رو هستند، در زمستان سال گذشته، حدود ۱۹۰ 

میلیون مترمکعب کاهش و ناترازی گاز وجود داشت.

تعطیلی کارخانه های در پی کمبود گاز
گاز علاوه بر مصارف خانگی، در صنعت بسیار پرکاربرد 
است و وضعیت صنعت، با ورود به فصل زمستان دچار 
تنش های جدی می شود. عدم بهینه سازی مصرف گاز، 
باعث می شــود صنایع در فصل زمستان با کمبود گاز 
مواجه شده و به سمت سوخت های جایگزین بروند که 

هرکدام از آن ها مشکلات خاص خود را دارند.
در همین خصوص علی اکبر الوندیان، در گفت وگویی، 
از کاهــش ۲۰ تا ۲۳ درصدی ســوخت کارخانه های 
ســیمان خبر داد و گفت: » گاز بیش از ۵۰ کارخانه 
سیمان به صورت تقریبی قطع شده است، از سوی دیگر 
برق واحدهای تولیدی نیز به تدریج دچار محدودیت 

شده اند.«
او همچنین اضافه کرده است: »قیمت سیمان وقتی در 
جنوب بالا می رود باید عرضه را افزایش بدهیم چراکه 

در زمستان در استان های جنوبی مصرف افزایش پیدا 
می کند، اینگونه در حجم صــادرات تاثیر می گذارد و 

اولویت با بخش داخلی است.«

طرح های تشویقی و تنبیهی تا چه اندازه 
مؤثرند؟

در حال حاضر و با ناترازی شدید گاز، دولت دست به کار 
شده تا بتواند گاز خانگی و تجاری را بهینه سازی کند که 
یکی از تلاش هایش هم در این راستا، تعرفه ی جدید گاز 
بود که به واسطه ی آن، مشترکان بسیار پرمصرف، قرار 
است با رقم های بسیار بالایی در قبض خود مواجه شوند 
و با این روش مجبور شوند میزان مصرف خود را کاهش 
دهند. در کنار این البته طرح های تشویقی هم در این 
تعرفه دیده می شود. وزیر نفت به تازگی طی سخنانی در 
خصوص این تشویق ها بیان کرد: »اقدام های خوبی برای 
تشویق مشترکان در نظر گرفته شده است و با هر یک 
درصد کاهش مصرف، شامل سه درصد تخفیف گازبها 
می شوند. اگر مشترکی نسبت به مصرف پارسال خود 
۳۰ درصد صرفه جویی داشته باشد، گازبهای رایگان 

خواهد داشت.«
او همچنین به افزایش مصرف در این زمستان نسبت به 
سال گذشته اشاره کرد و گفت: »مصرف گاز در بخش 
خانگی و تجاری ۶۰ میلیون مترمکعب در روز، معادل ۲ 

فاز پارس جنوبی نسبت به پارسال افزایش یافته است.

با رســیدن محموله خودروهای خارجــی به بندرلنگه 
و احتمال عرضه طــی روزهای آینده، بالاخــره بعد از 
حدود ۴ سال پای خودروهای خارجی به بازار انحصاری 
ایران باز شــد. به گزارش خبرنگار مهر، سال ۹۷ بنا به 
محدودیت های ارزی تحمیل شــده به کشــور و طبق 
تصمیم شــورای عالی هماهنگی اقتصادی ســران قوا، 
واردات خودرو تا ۳۱ اردیبهشت ماه سال ۱۴۰۱ ممنوع 

اعلام شد.

برنامه ریزی دولت برای آزادسازی واردات
با روی کار آمدن دولت ســیزدهم، فاطمی امین وزیر 
صمت )سال گذشــته( وعده داد که تا پایان خردادماه 
سال ۱۴۰۱ واردات خودرو تعیین تکلیف و آئین نامه ای 

به این منظور تصویب خواهد شد.
همچنین رئیس جمهوری نیز که اسفند سال گذشته 
یک فرمان هشت ماده ای در مورد صنعت خودروسازی 
کشور صادر کرده در بند چهارم دســتور داده بود که 
»به منظور افزایش رقابت پذیری و رفع شائبه انحصار، 
متناسب سازی قیمت خودرو و جبران کمبود تولید به 
میزان مورد نیاز بازار، موانع قانونــی و اجرایی واردات 
خودرو در ســال ۱۴۰۱، حداکثر ظرف سه ماه آینده 
رفع شود و با افزایش صادرات خودرو و قطعات، نسبت 

صادرات به واردات در صنعت خودرو افزایش یابد.«
تصویب آئین نامه در شهریور ماه

با این حال از ابتدای ســال جاری کــش و قوس های 
فراوانی در مورد واردات یا عدم واردات خودرو صورت 
گرفت اما در نهایت آئین نامه واردات خودرو تنظیم و 
وعده واردات خودرو تا شــهریور ماه داده شد؛ منتهی 
تقریباً ۳ ماه طول کشید تا آئین نامه مذکور در هیأت 

دولت به تصویب برسد.
در نهایت اوایل شهریور ماه آئین نامه واردات خودرو به 
تصویب هیأت دولت رسید و اعلام شد که یک میلیارد 
یورو ارز برای واردات خودرو در نظر گرفته شده است 
که این خودروها شامل خودروهای اقتصادی با دامنه 
قیمتی زیر ۱۰ هزار یــورو و خودروهای بین ۱۰ تا ۲۰ 

هزار یورو می شود.
همچنین از جمله مهم ترین شــروط واردات خودرو، 
انتقال فناوری اعلام شد تا از این طریق زمینه توسعه 

تولید خودروهای اقتصــادی در داخل که طبق برنامه 
ریزی ها ۳۰۰ هزار دستگاه است، فراهم شود.

از سویی دیگر نیز طبق تاکید فاطمی امین وزیر صمت، 
واردکنندگان خودرو باید موضوع خدمات پس از فروش 

را تضمین کنند و یا اینکه نماینده رسمی باشند.

ایرادات مجلس و رفع ایرادات
پس از تصویب آئین نامه در مهر ماه، محمدباقر قالیباف 
رئیس مجلس شورای اســلامی در نامه ای به رئیس 
جمهور با ذکر ۳ ایــراد، مصوبه دولــت درباره تعیین 

سازوکار واردات خودرو را مغایر قانون اعلام کرد.
در همین راستا نیز در آبان ماه، محمد مخبر معاون اول 
رئیس جمهور با ارسال نامه ای به وزارت صنعت، معدن 
و تجارت، وزارت امور اقتصادی و دارایی، بانک مرکزی، 
دبیرخانه شورای عالی مناطق آزاد تجاری - صنعتی و 
ویژه اقتصادی، تصویب نامه هیئت وزیران در خصوص 
واردات خودرو که شــامل اصــلاح تصویب نامه قبلی 

واردات خودرو بود را ابلاغ کرد.
از جمله مهم ترین موارد ذکر شــده در این این مصوبه 
اصلاح شــده، تاکید بر عرضه خودروهای وارداتی در 
بورس کالا و البته تعیین نرخ سود بازرگانی آنها بود که 
به این ترتیب مقرر شد »بر حسب ارزش )کد( با تصویب 
هیئت وزرای عضو کارگروه متشکل از وزرای صنعت، 
معدن و تجارت، امور اقتصادی و دارایی و رئیس سازمان 
برنامه و بودجه کشور با رعایت ماده ۱۹ آئین نامه داخلی 
هیئت دولت به گونه ای تصویب می شود که مابه التفاوت 
قیمت پایه با قیمت هــای پایانی در بورس کالا معادل 
ســود عادلانه باشــد. کارگروه مذکور مجاز به تعیین 
علی الحساب سود بازرگانی در زمان ترخیص و تعیین 

سود بازرگانی قطعی در زمان فروش است.«

تأمین ارز واردات
نکته قابل توجه در واردات خودرو که از روز نخســت 
مطرح شدن آزادسازی در محافل مختلف مورد اشاره 

قرار می گرفت وضعیت تأمین ارز بود.
در همین راستا تاکید شد که تأمین ارز از منشأ خارج 
از کشور خواهد بود و در ادامه نیز در آبان ماه علی صالح 
آبادی رئیس کل بانک مرکزی بــا رد هر گونه ابهام در 

خصوص مشکل در تأمین ارز اعلام کرد که »به محض 
آغاز ثبت سفارش واردات خودرو، بانک مرکزی آمادگی 
تأمین ارز مــورد نیاز را دارد و تأمیــن ارز مورد نیاز بر 
اســاس اســتانداردی که وزارت صمت تعریف کرده، 

انجام می شود.«

اعلام اسامی واردکنندگان و خودروها
پس از نهایی شدن کارهای قانونی واردات، طبق اعلام 
وزارت صمت بیش از ۴۰۰ شــرکت متقاضی واردات 
خودرو شدند که از میان آنها ابتدا ۷ شرکت و در ادامه 
۵ شرکت دیگر به عنوان واردکنندگان خودرو معرفی 

شدند.
این شرکت ها شــامل ســایپا، پارس خودرو، سایپا- 
ســیتروئن، تجارت بین المللی و پشــتیبانی کرمان 
خودرو، خودروســازی فردا، مکث موتور، آرین موتور 
پویا، بهمن خودرو، ایران خودرو، معین خودرو، ایرتویا 

و دیار خودرو هستند.
البته آنطور که وزارت صمت اعلام کرده این فهرست، 
همچنان باز اســت و به محض اینکه شرکت متقاضی 
واردات خودرو شرایط لازم در آئین نامه واردات خودرو 
را احراز کند به فهرســت واردکنندگان خودرو اضافه 

می شود.
در همین زمــان نیــز وزارت صمت اعــلام کرد که 
خودروهایی مانند هیوندایی اکسنت، هیوندایی ۱۰، 
میتسوبیشی میراژ، چانگان ســی اس ۳۵، ام جی ۳ و 
ام جی ۶، سیتروئن C۳ و محصولی از شرکت فولکس 
واگن )سئات( در زمره مدل خودروهایی است که قرار 
است به کشور وارد شوند که این خودروها در محدوده 

قیمت حدود ۱۰ هزار یورو قرار دارند.

نهایی شدن ثبت سفارش ها
پس از اعلام اســامی شــرکت ها و انجام فرایند ثبت 
سفارش واردات، فاطمی امین اواسط آذر ماه اعلام کرد 
که خودروهای وارداتی در هفته پایانی آذر ماه )یعنی 
هفته قبل( به گمرک می رســند که پی گیری های 
خبرنگار مهر از گمرک ایران طی هفته گذشته حکایت 
از آن داشت که »به دلیل اینکه هیچ مشخصاتی اعم از 
اظهارنامه، مــدارک واردات، اطلاعات مربوط به ثبت 

سفارش و… خودروهای وارداتی به گمرک اظهار نشده 
است، بنابراین نمی توان گفت که خودروهای خارجی 

وارد جغرافیای گمرک شده است.«
در نهایت روز گذشــته اخبــار و فیلم هایی در فضای 
مجــازی مبنی بر رســیدن محموله هــای خودروی 
برند کیا شامل ســراتو، ریو، پیکانتو، پگاس، سونت، و 
اسپورتیج به بندر لنگه منتشر شد که در همین رابطه 
امید قالیباف سخنگوی وزارت صمت به مهر اعلام کرد 
که »: کشتی در نوبت تخلیه است و مطابق اعلام نظر 
گمرک بندرلنگه به دلیل شرایط جوی نامساعد تخلیه 
خودروها با تأخیر همراه شده که تا ساعت ۲۳ امشب 

)شب گذشته( انجام خواهد شد.«
همچنین پی گیری ها از گمرک نیز حکایت از آن داشت 
که پس از تأیید اســناد ثبت سفارش از سوی گمرک، 
ترانزیت این محموله آغاز شــده است و مطابق برنامه 
ریزی های انجام شده این خودروها تا ساعاتی دیگر به 
سمت تهران منتقل خواهند شد و به محض رسیدن در 
گمرک شهریار، مراحل اظهار آنها انجام می شود تا آماده 

عرضه در بورس کالا شوند.

عرضه خودروها در بورس و تحویل به صورت 
۳ ماهه

در ادامه فرایند ثبت ســفارش و رسیدن خودروها به 
گمرک، وزارت صمت اعلام کرد که طبق برنامه ریزی 
ها مقرر شده که »۲۰۰ هزار دستگاه خودرو طی شش 
ماه آینده وارد کشــور شــود که در ۳ ماهه باقی مانده 
امســال، ۱۰۰ هزار دســتگاه خودرو و در ۳ ماهه اول 
سال ۱۴۰۲ نیز ۱۰۰ هزار دستگاه خودروی دیگر وارد 

کشور می شود.«
آنطور که وزارت صمت اعلام کرد در هفته های آینده 
خودروهای دیگری از مبدا کــره جنوبی، ژاپن و چین 
به کشور وارد خواهد شد و خرید برای عموم آزاد بوده 
و متقاضیانی که از طریق بورس کالا خرید می کنند، 
۳ تا ۶ ماه بعد از زمان خرید، خــودروی آن ها تحویل 

داده شود.
طبق برنامه ریزی های وزارت صمت، در سال جاری، 
حدود ۱۰ درصــد از خودروهــای وارداتی به صورت 

تحویل فوری به فروش خواهد رسید.

پای خودروهای خارجی بالاخره به ایران باز شد

بورس میزبان خودروهای خارجی

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com

ایران در هدررفت گاز مقام اول را کسب کرده است

تعطیلی کارخانه ها و نیروگاه ها، دستاورد ناترازی گاز
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دلایل  رکوردشکنی  نرخ ارز 
کمال سیدعلی، معاون ارزی اسبق بانک مرکزی

نرخ ارز در ماههای اخیر به دلیل امید به احیای برجام و بهبود روابط بین المللی در کانال 25 تا 30 هزار تومان در نوسان بود. این قیمتها واقعی نبود. مدتی نیز در کانال 28 هزار تومان ثابت ماند. زمانی که تمامی امیدها 
از تحقق برجام از سوی دو طرف به طور کامل قطع شد شاهد رشد قیمت دلار شدیم. این اتفاق تا به امروز ادامه داشته و ثبت رکود 41 هزار تومان برای نرخ ارز دلیلی بر این مدعاست. به عبارتی قیمت واقعی دلار 25 تا 

30 هزار تومان نبود. شرایط مذاکرات توانست دلار را در این کانال ها حفظ کند. قیمت واقعی دلار این دلاری است که این روزها در بازار ارز قیمت می خورد. 
انتظارات بر این بود که قیمتها با اجرای برجام کاهشی شود. بعد از اینکه از سه ماه گذشته امید برجام به ناامیدی کامل بدل شد و مقامات ایرانی و طرفین غربی به نوعی آن را اعلام کردند، جنبه کاهشی قیمت ارز در 

اذهان فعالان اقتصادی از بین رفت. در مواقعی که شرایط بحرانی می شود و نرخ ارز در مسیر صعودی حرکت می کند، صادر کننده نیز تلاش می کند ارزهای صادراتی را با تاخیر به بانک مرکزی بفروشد. 
عوامل دیگری نیز بر افزایش و رکورد شکنی قیمت دلار تاثیرگذار هستند. تاثیرات خروج ســرمایه و ورود کالاهای قاچاق نیز به مشکلات بازار ارز دامن زد. قاچاق و خروج سرمایه هم بر تعییت قیمت ارز قیمت تاثیر 
دارند. 35 درصد ارز کشور مورد مصرف این دو عامل اثرگذار هستند. همچنین وقتی کالایی وارد کشور می شود که ارز مورد نیاز از بانک مرکزی و ارز نیمایی تامین نشده و از بازار آزاد تامین و خریداری  شده، قیمت ارز 

رشد می کند. بنابراین قیمت ارز آزاد تعیین کننده قیمت ها در داخل کشور است.
به طور کلی افزایش قیمت ارز به دلیل عدم اجرایی شدن برجام و افزایش تنش های بین المللی رقم خورد. ضمن اینکه تنش های داخلی نیز به این افزایش قیمت دامن زد. مردم هم با مشاهده افزایش مستمر قیمت 

دلار با هیجان و تمایل بیشتری برای خرید ارز وارد بازار می شوند. همین امر منجر به رشد تقاضا می شود که باز هم قیمت ارز را تحت تاثیر قرار می دهد. 
این در حالی است که ما شاهد تورم بالا در دیگر بازارهای دارایی هم هستیم. رشد تورم در بازارهای موازی مانند مسکن حتی بیشتر از بازار ارز اتفاق افتاده است. این تورم که در طول سه سال اخیر در بازارهای موازی 

ایجاد شد هم در این شرایط تاثیر بر بازار ارز گذاشت. عدم تاثیرگذاری تورم دیگر بازارها بر بازار ارز نرخ ارز را در محدوده 25 تا 30 هزار تومان حفظ کرد.  
بگیر و ببند هم در بازار ارز راهگشا نیست. این تجربه سالهای سال در مدیریت بازار ارز ناموفق بوده است. به عبارتی کنترل های خیابانی مشکل را به صورت اساسی حل نمی کند. چنین راهکارهایی به صورت مقطعی 
راهگشا است. زیرا اقتصاد زیرزمینی را شکل می دهد. چنین اقتصادی قیمت ارز را گران تر خواهد کرد. باید بپذیریم که قیمت بازار آزاد روی بانک مرکزی تاثیر می گذارد و نرخ واقعی ارز همان بازار است نه نرخ های 

اعلامی بانک مرکزی. با ادامه این اتفاقات و عدم حل مشکلات سیاسی و بهبود روابط بین الملل نمی توان به کاهش یا ثبات نرخ ارز امید داشت.

نائب رئیس اتحادیه فروشندگان میوه و سبزی 
گفت: عرضــه پیاز در میــدان کیلویی 28 هزار 
تومان به معنی فروش 37 تــا 38 هزار تومانی 
پیاز در ســطح واحدهای صنفی است و اینگونه 
قیمت پیاز نزدیک میوه موز می شــود؛ یک ماه 
پیش موز کارتون کوچک هنــدی، کیلویی 30 
هزار تومان بود و امروز نرخ پیــاز قرمز 30 هزار 

تومان شده است.
اسماعیل مرادیان از کاهش 15 تا 20 درصدی 
مصرف میــوه در یلدا خبر داد و افزود: امســال 
میوه های یلدای به وفور در بازار عرضه شد اما بنا 
به دلایل مختلف از جمله تورم موجود در کشور 
اســتقبال برای خرید مانند ســال های گذشته 
نبود. وی با اشــاره به افزایش نــرخ انواع پیاز در 
میدان میوه و تره بــار، تصریح کــرد: پیاز قرمز 
کیلویی 25 هزار تومان، پیاز دســت چین قرمز 
کیلویی 28 هزار تومان، پیــاز زرد کیلویی 23 
 هزار تومان و پیاز ســفید 18 تا 20 هزار تومان 

شده است.
این فعال صنفی بین افزایــش قیمت و کاهش 
کیفیت نســبت برقرار کرد و افزود: تجربه نشان 
داده هرگاه شــاهد افزایش نرخ یک محصول در 
بازار میوه و تره بار باشیم به همان نسبت کیفیت 
آن کاهش پیدا می کند. عرضــه پیاز در میدان 
کیلویی 28 هزار تومان به معنی فروش 37 تا 38 
هزار تومانی پیاز در سطح واحدهای صنفی است 
و اینگونه قیمت پیاز نزدیک میوه موز می شود؛ 
یک ماه پیش موز کارتون کوچک هندی، کیلویی 
30 هزار تومان بود و امروز نرخ پیاز قرمز 30 هزار 

تومان شده است.
مرادیان با اشــاره به برخی ادعاهای مطرح شده 
در زمینــه افزایــش قیمت پیاز، گفــت: برخی 
فعالان این صنف بــر این باورند کــه صادرات 
باعث افزایش قیمت پیاز شــده است اما شواهد 
بازار نشــان می دهد عرضه قطره چگانی در این 
میان تاثیرگذارتر بوده اســت. قطــع به یقین 
نمی توان ادعــا کرد بار کم اســت چــون پیاز 
در انبار دلال هاســت و آنها به صــورت محدود 
برای افزایش شــدن قیمت آن این محصول را 

در بــازار عرضه می کنند. نائــب رئیس اتحادیه 
فروشــندگان میوه و ســبزی ادامه داد: به نظر 
 می رسد که قیمت پیاز تا یک ماه آینده همچنان 

صعودی باشد.
وی با اشــاره به بالا رفتن نرخ ســیب زمینی در 
سال گذشــته، گفت: کم کاری و عدم مدیریت 
وزارت کشــاورزی باعث شده اســت یک سال 
قیمت پیــاز پایین بیاید و کشــاورز ضرر کند و 
ســال بعد قیمت آن افزایش و مردم ضرر کند؛ 
امکان مدیریت در مناطقی که سیب زمینی و پیاز 
کشت می شــود وجود دارد اما متاسفانه وزارت 
کشاورزی به وظایف حاکمیتی خود در این زمینه 

عمل نمی کند.
این فعال صنفی ادامــه داد: فروش محصولات 
کشاورزی زیر 8 هزار تومان برای کشاورز صرفه 
اقتصادی ندارد چراکه قیمت ســم و کود و سایر 
نهاده های کشاورزی بالا رفته است. به گفته وی؛ 
میوه و تره بار نسبت به ســایر کالاهای اساسی 

کمتر تورم به خود دیده است.
مرادیان با اشاره به افزایش قیمت موز در روزهای 
اخیر، گفت: موز در میدان میوه و تره بار کیلویی 
56 هزار تومان شده اســت؛ بازار موز در دست 
عده ای خاص اســت و این افراد تعیین می کنند 
قیمت این میوه کیلویی چند تمام شود. اما قیمت 
مرکبات شــمال تغییر قیمت نکــرده و پرتقال 
شمال 7 تا 11 هزار تومان، تامسون جنوب 15 تا 
35 هزار تومان، انار کیلویی 10 تا 45 هزار تومان 

خرید و فروش می شود.
وی از افزایــش 10 تا 15 درصــدی نرخ کدو و 
بادنجان خبر داد و افزود: نرخ این صیفی جات در 
روزهای آینده متعادل خواهد شد کدو کیلویی 
10 تا 16 هزار تومــان، بادنجان کیلویی 8 تا 15 
هزار تومان، گوجه کیلوی 8 تا 12 هزار تومان و 
هویچ کیلویی 4 تا 8 هزار تومان اســت. مرادیان 
در پایان بیان کرد: امیدواریم که بحث هایی که 
امسال برای نرخ پیاز داشــتیم سال آینده برای 
سیب زمینی تکرار نشود، 2 قلم سیب زمینی وپیاز 
جزو ضروریات سبد خانوارهاست از این رو حفظ 

آنها در سفره مردم اهمیت دارد.

عضو انجمن صنایع لبنی گفت: صادرات فعلی صنعت لبنیات را 
نمی توان هدفمند و سودآوری نامید؛ صنعتگران فقط با هدف 
بقا صادر می کنند، نه باهدف توسعه صنعت لبنیات. اسماعیل 
خاتمی از بی توجهی دولت سیزدهم به طرح شیر مدارس خبر 
داد و افزود: تلاش ها برای عملیاتی کردن طرح شیر مدارس 
از تابستان امسال از سوی کارشناسان سلامت آغاز شد اما در 
عمل و بعد از بازگشایی مدارس اتفاق خاصی در این زمینه رخ 
نداد، گفتنی است وقایع اخیر اجتماعی نیز در به حاشیه بردن 

طرح  شیر مدرسه بی تاثیر نبود.
وی با بیان اینکه صنعت لبنیات و آموزش و پرورش درگیر طرح 
شیر مدارس نشدند، تصریح کرد: کسانی که تلاش می کردند با 

پیگیری از زنجیره عوامل تولید این طرح را تاحدودی زنده نگه 
دارند هم مدتی است که عقب نشینی کردند و در حال حاضر  
نمی دانیم سرنوشــت بودجه تخصیص داده شده برای شیر 
مدرسه چه شد؟ هر چند بهتر است که به این پرسش مسئولان 

آموزش و پرورش پاسخ بدهند.
کارشناس صنعت شــیر و لبنیات با اشــاره به ثبات قیمت 
محصولات لبنی در فصل اخیر، گفت: کاهش مصرف ناشــی 
از افت قدرت خرید مردم همچنــان در صنعت لبنیات نمود 
و بروز عینی دارد؛ هر چند همواره در نیمه دوم ســال شاهد 
کاهش مصرف هســتیم. این کاهش مصــرف برای صنعت 
بسیار آزاردهنده شده است و صنعت برای ماندگاری چاره ای 

جز صادرات ندارد . خاتمی ادامه داد: بــازار و مصرف کننده 
نمی تواند تورم موجود را هضم کند وقتی مصرف کننده میل 
به مصرف ندارد و دولت نیز برنامه ای برای حمایت از مصرف 
ندارد از این رو میل به مسیرهای صادراتی پیدا می شود و در 
مسیرهای صادراتی کمترین تمایل به تبدیل شدن به محصول 
نهایی وجود دارد و بیشتر در غالب کالاهای واسطه ای پودر، 
شیرخشک، خامه، پنیر اولیه و چربی محصولات لبنی صادر 
می شود. عضو انجمن صنایع لبنی با اشاره به افزایش صادرات 
محصولات واسطه ای، خاطر نشان کرد: بنا به آمار گمرک حجم 
صادرات شیر نسبت به سال گذشته بیشتر شده است اما ارزش 
افزوده شیر صادر شده در سال جاری نسبت به سال گذشته 

کاهش پیدا کرده است چراکه قیمت تمام شده تولید در کشور 
بالا رفته اســت و بیش از  محصول تولیدی اقدام به صادرات 
محصول واسطه ای می کنیم. نتیجه این می شود برای اینکه 
دامدار زمین نخورد صنعت شیر را خریداری می کند اما سود 
چندانی عاید آن نخواهد شد. به گفته این کارشناس صنعت 
لبنیات؛ صادرات کالاهای فروشگاهی به دلیل افزایش قیمت 
صرفه اقتصادی ندارد. وی بــا بیان اینکه صادرات محصولات 
لبنی سودآور نیســت، گفت: صادرات باهدف ماندن صنعت 
و پایداری آن و مصرف شــیر خــام انجام می شــود نه برای 
ســودآوری. مطابق با آمار 8 ماه گمــرک؛ ارزش افزوده قابل 
توجهی برای محصولات لبنی با صادرات به کشورهای مانند 

عراق ایجاد نکردیم و صرفا مواد اولیه تولید شــده را جابه جا 
می کنیم. عضو انجمن صنایع لبنی خاطرنشان کرد: 6 ماه دوم 
سال اوج تولید شیر خام است، و از آنجایی که مصرف کاهش 
پیدا کرده باید به قیمتی صادر شود که برای تولیدکننده ارزش 
ایجاد شود. کشورهای هدف صادراتی ما که عمدتا عراق است 
از شرایط اقتصادی ایران و بازار ما آگاه هستند، از همین روی 
آنها برای ما قیمت تعیین می کننــد و تولیدکنندگان برای 
اینکه چرخه تولید ادامه داشته باشد اقدام به صادرات می کند.

وی یادآور شــد: صادرات فعلی صنعت لبنیــات را نمی توان 
هدفمند و سودآوری نامید؛ صنعتگران فقط با هدف بقا صادر 

می کنند، نه با هدف توسعه صنعت لبنیات.

برنج دانه بلند پاکســتانی را که یکی از گران ترین مدل های 
خارجــی در بازار محســوب می شــود، کیلویــی 65 هزار 
می فروشند. قیمت برنج تنظیم بازاری تایلندی کیلویی 12 
هزار و 500 تومان است. خرید برنج ایرانی در اولین روزهای 
زمستان امسال می تواند بیشــتر از کیلویی 200 هزار تومان 
تمام شود، اما گران ترین مدل های خارجی را می شود کیلویی 
65 هزار تومان خرید. در برخی از خرده فروشی ها الان قیمت 
برنج ایرانی صدری زرددم گیلان به 270 هزار تومان رسیده 
و همزمان برنج دانه بلند پاکســتانی را که یکی از گران ترین 
برنج های خارجی بازار است، در کیسه های 10 کیلویی 650 
هزار تومان یعنی کیلویی 65 هزار تومان می فروشــند. برنج 

تنظیم بازاری تایلندی هم که ارزان ترین انتخاب به حســاب 
می آید، در کیسه های 10 کیلویی با قیمت 125 هزار تومان 
فروخته می شود و ارزش هر کیلو از آن 12 هزار و 500 تومان 

است.
قیمت برنج پاکستانی سوپرباسماتی هاشمی در کیسه های 
10 کیلویی 650 هزار تومان اســت. یعنــی خرید هر کیلو 
از این برنج 65 هزار تومان تمام می شــود و آن را به یکی از 
گران ترین مدل های فعلی موجود در بــازار تبدیل می کند. 
برنج پاکســتانی دانه بلند سوپرباسماتی خوشبخت با ارزش 
هر کیلو 63 هزار تومان و برنج پاکســتانی ســوپر باسماتی 
خوشــبخت با ارزش هر کیلــو 58 هزار تومان، جزو ســایر 

برنج های گران قیمت پاکستانی در بازار هستند. اگر این سه 
مدل را گرانترین برنج های پاکســتانی فعلی مدنظربگیرم، 
آنوقت برنج پاکســتانی چارلی که در کیسه های 10 کیلویی 
2۹2 هــزار تومان یعنی کیلویــی 2۹ هــزار و 200 تومان 
فروخته میشــود، یکی از ارزان ترین برنج های پاکستانی در 
خرده فروشی ها به شــمار می رود و برنج پاکستانی آریاپریا و 
برنج پاکستانی دایانا که به ترتیب کیلویی 35 هزار و 500 و 
 36 هزار تومان فروخته می شــوند، جزو ارزان ترین گزینه ها 

به حساب می آیند.
برنج طایفه یکی از گرانترین برنج های هندی در بازار است. 
کیسه های پنج کیلویی آن را 245 هزار تومان می فروشند که 

باید ارزش هر کیلو از آن را 4۹ هزار تومان بدانیم. یکی دیگر 
از گران ترین انواع برنج هندی در بازار اســت، برنج طبیعت 
است که در کیسه های 10 کیلویی 450 هزار تومان فروخته 
می شود. به این ترتیب خرید یک کیلو از برنج هندی طبیعت 
45 هزار تومان هزینه دارد و اگر سراغ کیسه های 10 کیلویی 
برنج هندی برند لوکس برویم بایــد تقریبا 400 هزار تومان 
)کیلویی 40 هزار تومان( بپردازیم. کیســه های 10 کیلویی 
برنج هندی محســن هم تقریبا در همین بازه قیمت یعنی 
کیلویی 40 هزار تومان فروخته می شود و اگر بخواهیم دنبال 
ارزان ترین برنج هندی بازار برویم، احتمالا با کیسه های 10 
کیلویی برنج هندی تایماز روبرو می شــویم که کیلویی 31 

هزار و 600 تومان فروخته می شود. برنج تایلندی ارزان ترین 
نوع موجود در بازار است. کیسه های 10 کیلویی برنج تایلندی 
را که به شکل تنظیم بازاری عرضه می شوند، 125 هزار تومان 
می فروشند که به این ترتیب ارزش هر کیلو از آن را باید 12 
هزار و 500 تومان بدانیم. البته در و خرده فروشــی ها برنج 
تایلندی ممکن است با قیمت های بیشــتری فروخته شود 
که مثلا برنــج تایلندی GTC را در کیســه های 10 کیلویی 
بین 245 تا 260 هزار تومان می فروشــند که به این ترتیب 
ارزش 24 هزار و 500 تومانی تا 26 هزار تومانی برنج تایلندی 
 GTC نســبت به اغلب مدل های پاکستانی و هندی موجود 

در بازار کمتر است.

سقف شکنی دلار همچنان 
ادامه دارد. دلار در بی سابقه 
ترین سقف شــکنی قیمتی 
خود وارد کانال 41 هزار تومان 
شد. در روزهایی که مسوولان 
و مدیران ارزی کشــور صحبت از افزایش منابع ارزی و 
مدیریت بازار ارز می کنند، دلار بی اعتنا همچنان کانال 
نوردی می کند. تاثیر این افزایش قیمت بر دیگر بازارهای 

موازی نیز دیده می شود. 
قیمــت ســکه نیز بــا رشــد قیمت بــی ســابقه به 
20 میلیــون و 450 هــزار تومــان رســیده اســت. 
به نظر می رســد بازار ارز نیز همانند دیگــر بازارهای 
 موازی، دســت دولت و مســوولان را خوانده و در برابر 
سیاســت های دســتوری و نخ نما مقاومت نمی کند. 
 با توجه بــه عدم احیــای برجــام و باز شــدن روابط 

بین المللی، باید دید نــرخ دلار تا چه کانالی به افزایش 
ادامه خواهد داد.  چه راهکار و برنامه ای می تواند از شتاب 
رشد قیمت ارز بکاهد. این روزها عمده نگاه ها به بازار ارز 
معطوف شده و همگان می خواهند بدانند که دلار تا پایان 

سال به کدام سو می رود. روزهای پرالتهاب در بازار ارز در 
حال جریان است و دولتمردان با ابزارهای مختلف سعی 
دارند تا کمی از این هیجانات را کنترل کنند.  به هر ترتیب 
قیمت دلار 4 دی 1401 در بازار آزاد وارد کانال 41 هزار 

تومانی شد. این در حالی است که در بازار متشکل ارزی 
در لحظه انتشار این گزارش، قیمت فروش دلار توافقی 
36 هزار و 32۹ تومان و قیمت خرید دلار توافقی 36 هزار 

و 327 تومان اعلام شده است.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

قیمت دلار در بازار آزاد وارد کانال ۴۱ هزار تومانی شد

عبور  دلار  از  سقف  تاریخی 
سقوط بی وقفه ارزش ریال 

صادراتصنعتلبنیاتباهدفبقاانجاممیشود

قیمتبرنجهندیحداکثرکیلویی۴۹هزار

کاهش ۱۵ تا ۲۰ درصدی خرید میوه در یلدا

نرخپیازبهموزنزدیکشد

مدیرعامل اتحادیه سراســری صنعت دامپروران 
کشــور گفت: با توجه به تفاوت قیمــت دام زنده 
پیشنهاد عرضه گوشــت قرمز حداقل با دو دسته 
قیمتی ارائه شــد تا مردم بتوانند هــر گیلوگرم از 
شقه بز و میش را با قیمت 130 تا 150 هزار تومان 

خریداری کنند.
جــواد آزاد مدیرعامل اتحادیه سراســری صنعت 
دامپروران کشــور اظهار داشــت: در دیدار اخیر 
تشکل های بخش کشــاورزی با وزیر پیشنهاد شد 

قیمت گوشت گوسفند نر، بز و میش با قیمت های 
مختلفی در بازار عرضه شود اما بازار توجه زیادی به 
این موضوع ندارد و تقریبا همه این محصولات در 

بازار با یک قیمت به فروش می رسند.
وی افزود: با توجه به اینکه قیمت دام زنده نر با میش 
و بز متفاوت است قیمت گوشت آنها نیز باید تفاوت 
داشته باشد؛ اما چیزی با عنوان گوشت میش و بز در 

بازار فروخته نمی شود.
مدیرعامل اتحادیه سراســری صنعت دامپروران 

کشــور ادامه داد: مصرف کنندگان بــدون اینکه 
بدانند گوشت بز و میش را خریداری اما پول گوشت 
گوســفند نر را پرداخت می کنند، به همیل دلیل 
لازم اســت قیمت  گوشت گوســفندی در بازار به 
ســه دســته قیمتی یا حداقل به دو دسته تقسیم 
شــود.وی تصریح کرد: در این شــرایط مردم می 
توانند گوشــت بز و میــش را بــا قیمت های هر 
 کیلوگرم 130 هــزار تومان و 150 هــزار تومان

خریداری کنند.

معاون توســعه بازرگانی ســازمان جهاد کشاورزی 
خوزستان از برنامه ریزی برای توزیع هوشمند مرغ در 
استان خبر داد و گفت: اولویت اول برای توزیع هوشمند 
با مرغ کشتار روز است اما در ادامه دیگر اقلام کالای 

اساسی نیز به صورت هوشمند توزیع خواهند شد.
علی رحم کریمی با اشاره به برنامه ریزی برای توزیع 
اقلام اساسی کشاورزی به صورت هوشمند اظهار کرد: 
توزیع کالای اساسی کشاورزی به صورت هوشمند در 
دستور کار وزارت جهاد کشــاورزی است و از این رو 
در خوزستان نیز این مساله در حال پیگیری و برنامه 

ریزی است. وی با اشاره به ابلاغ دستورالعمل اجرایی 
مدیریت توزیع هوشمند در راســتای ساماندهی و 
یکپارچه سازی زنجیره تأمین تا مصرف محصولات و 
فرآورده های کشاورزی از سوی وزارت جهاد کشاورزی 
افزود: در مرحله اول اولویت با توزیع هوشــمند مرغ 
کشتار روز است. معاون توســعه بازرگانی سازمان 
جهاد کشاورزی خوزســتان گفت: شیوه نامه ای در 
حال تدوین و برنامه ریزی است که ابتدا اولویت اول 
برای توزیع هوشمند با مرغ کشــتار روز باشد اما در 
ادامه دیگر اقلام کالای اساسی نیز به صورت هوشمند 

توزیع خواهند شد. کریمی ادامه داد: مدیریت یکپارچه 
گردش محصول، گزارش داده و گردش فرآیندهای 
مالی محصولات و فرآورده های کشــاورزی، نظارت 
موثر و هدفمند بر زنجیره های تأمین، تولید، فرآوری، 
ذخیره سازی، حمل، عرضه و مصرف، ایجاد و توسعه 
حکمرانی داده و تصمیم ســازی مبتنی بر تجمیع و 
تحلیل داده های نهاده و فرآورده های کشــاورزی، 
تحلیل رفتار ذی نفعان و ارائه الگوهای مطلوب تولید، 
توزیع و مصرف نهاده و فرآورده های کشــاورزی از 

مهمترین اهداف این طرح است.

رئیس اتحادیه فروشندگان فرش دستباف تهران از رکود 
80 درصدي در بازار فرش دستباف خبر داد و گفت: فرش 
دستباف یک کالاي صادراتي است و نوسان  هاي اخیر نرخ 
ارز بر میزان فروش ما تاثیر مستقیم گذاشته است. مسعود 
ســپهرزاد، رئیس اتحادیه فروشــندگان فرش دستباف 
تهران خاطر نشــان کرد: عدم تبلیغ براي فرش ایراني در 
بازارهاي خارجي باعث شده است که نتوانیم محصول خود 
را به این بازارها عرضه کنیم؛ فرش شناسنامه ایران است و 
دیگرکشورها نمي توانند مانند اقلام صادراتي مانند پسته 
و زغفران آن را بسته بندي و با نام کشور خود عرضه کنند. 

وي با بیان اینکه 70 درصد از مواد اولیه بافت فرش دستباف 
وارداتي است، گفت: بازار شناور شده است و فروشندگان 
نمیتوانند خریداران را قانع کنند که روزانه قیمت فرش تغییر 
مي کند. در این بازار فروشنده نیز تمایلي براي فروش کالا 
ندارد چراکه جنسي که فروخته است را باید دوبرابر نرخي 
که فروخته خریداري و جایگزین کند. سپهرزاد با اشاره به 
کاهش تقاضا براي خرید فرش ایراني از ســوي مشتریان 
خارجي، گفت: فروشنده اگر جنس خود را نفروشد چگونه 
مي تواند هزینه هایي مانند بیمه، مالیات و حقوق پرسنل 
خود را تامین کند؟ جواني که با امید به سرکار آمده است اگر 

اخراج شود به کف خیابان مي رود و مطالبات خود را بیان 
مي کند؟ وي در پاسخ به این پرسش که به چه علت بازار 
خود را در بازارهاي خارجي از دست دادیم، اذهان کرد: عدم 
تبلیغ براي فرش ایراني در بازارهاي خارجي باعث شده است 
که نتوانیم محصول خود را در بازارهاي جهاني عرضه کنیم؛ 
فرش شناسنامه ایران است و اقلام دیگر صادراتي ما مانند 
پسته و زغفران به کشورهاي دیگر مانند اسپانیا مي روند و 
بعد از فرآوري و بســته بندي و به نام آن کشور عرضه مي 
شوند؛ اما فرش را نمي توانند بسته بندي و با نام کشور خود 

عرضه کنند از این رو شرایط بازار ما اینگونه است.

مدیرعامل اتحادیه مرغداران گوشتی کشور گفت: 
وزارت جهادکشــاورزی هنوز فرصــت نکرده مرغ 
مازاد از بازار را جمع آوری کند و مرغداران به دلیل 
 مازاد مرغ و عدم جمع آوری آنها دچار ضرر و زیان 

شده اند.
حبیب اســدالله نژاد آخرین وضعیت بــازار مرغ را 
تشریح کرد و گفت: در مقطعی درخواست کردیم 
که مردم مرغ خریداری و ذخیره کنند تا به وزارت 
جهادکشاورزی فرصتی داده شود به وسیله شرکت 

پشتیبانی امور دام مرغ مازاد را از بازار جمع کند که 
البته تاکنون این اتفاق نیفتاده و مرغداران به دلیل 
مازاد مرغ و عدم جمع آوری آنها دچار ضرر و زیان 

شده اند.
وی با اشــاره به اینکه قیمت تمام شــده هر کیلو 
مرغ زنــده بیــن 36 تا 3۹ هــزار تومان اســت، 
اظهــار کــرد: مرغــداران در ازای فــروش هــر 
 کیلــو مــرغ 6000 تــا 7000 تومــان در ضرر 

هستند.

مدیرعامــل اتحادیه مرغداران گوشــتی کشــور 
اضافه کرد: مشــکلی در تامین نهاده وجود ندارد، 
ولی هنــوز برخی مرغــداران نهاده هایی که تا 21 
اردیبهشت ســال جاری طلبکار بودند را دریافت 
نکرده اند. امیدواریم دولت بــه تعهدات خود عمل 
کند. وی در پایان با اشاره به کاهش قیمت جوجه 
یکروزه گفت: حدود یکماه است که قیمت جوجه 
 یکروزه کاهش یافته و به کمتــر از 10 هزار تومان 

رسیده است.

پیشنهادعرضهگوشتگوسفندیبا۲دستهقیمتی

خریدارخارجیفرشراازدستدادیمبرنامهریزیبرایتوزیعهوشمندمرغ

ضررمرغدارانبهدلیلجمعنشدنمرغهایمازاد
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خنثی شدن حمله سایبری به پیام رسان های ایرانی
مدیرعامل شــرکت ارتباطات زیر ساخت از حملات شدید ســایبری جهت جلوگیری از 
سرویس دهی مناسب پیام رسان ها خبر داد و گفت که جلوی این حملات توسط جوانان 
ایرانی گرفته شد. امیرمحمدزاده لاجوردی- مدیرعامل شرکت ارتباطات زیرساخت-  با 
انتشار پستی در فضای مجازی اظهار کرد که در ساعت اوج استفاده مردم از پیام رسان های 
داخلی، حملات شدید منع خدمت توزیع شده )DDoS( از خارج کشور جهت جلوگیری 
از سرویس دهی مناســب پیام رسان ها آغاز شد و با ســرویس DDoSmitigation که 
ساخته جوانان ایرانی است، جلوی حمله گرفته شد. حملات DDos یکی از خطرناک ترین 
و جدیدترین حملاتی است که در بســتر اینترنت انجام می شود. DDoS مخفف عبارت 
Distributed Denial of Service است و هدف از این حملات خراب کردن سرویس 
مورد نظر نیست بلکه شبکه و سرور مورد نظر را وادار به ناتوانی در ارائه سرویس عادی با هدف 
قرار دادن پهنای باند شبکه یا اتصال پذیری می کند. این حملات با ارسال بسته های داده 
به قربانی انجام می شود که شبکه یا ظرفیت پردازشی قربانی را غرق در بسته های اطلاعاتی 
می کند و مانع دستیابی کاربران و مشتریان به سرویس می شود. به صورت کلی زمانی یک 
حمله دیداس به سایت اتفاق می افتد که دسترسی به یک رایانه یا منبع شبکه عمداً در نتیجه 
کار مخرب به کاربر دیگری مسدود یا کاهش داده شود. این حملات لزوماً داده ها را مستقیماً یا 

همیشگی تخریب نمی کنند، اما عمداً دسترس پذیری منابع را به خطر می اندازند.

ثبت 4/1 میلیارد دلار صرفه جویی ارزی 
زیست بوم زیست فناوری توسعه یافت

امروز دیگر پول، ســرمایه، تجارت و منابع طبیعی؛ معیار و ملاک درســتی برای تعیین 
توسعه یافتگی کشــورها نیست و چند ســالی است که میزان دسترســی و بومی سازی 
فناوری های پیشرفته را در این امر دخیل می دانند. یکی از این فناوری های پیشرفته که نقشی 
مهم در توسعه کشورها دارد؛ فناوری های زیستی هستند که کارشناسان از آن به عنوان راهی 
برای رسیدن به توسعه پایدار از طریق ارتقای تولید کمی و کیفی مواد غذایی و دارویی کافی 
یاد می کنند. خواستگاه توسعه پایدار، حفاظت از حیات بشر و پایداری منابع طبیعی برای 
نسل حاضر و نسل های آینده است. این مفهوم به دنبال مدیریت و کنترل بحران های کنونی و 
پیش رو است تا بشر بتواند از گذرگاه های سخت تاریخی به سلامت عبور کند. زیست فناوری 
هم یکی از حوزه های کارآمد در این زمینه است که توانمندی و ظرفیت خود را در زمان بروز 
بحران های مختلف به اثبات رسانده است. نمونه بارز آن روزهای درگیری با شیوع بیماری 
کرونا بود که اگر فناوران و شرکت های دانش بنیان نبودند و به تولید داروها و تجهیزات ورود 
نمی کردند؛ دنیا به سمت و سویی خطرناک و هشداردهنده حرکت می کرد. در ایران نیز 
بلافاصله پس از شناسایی موارد اولیه این بیماری؛ تلاش ها برای تولید دارو و واکسن های 
کاربردی در این زمینه آغاز و با حمایت های صورت گرفته به نتیجه رسید و امروز ایران به یکی 
از کشورهای فائق آمده بر بیماری کرونا شناخته می شود و آمارها به سمت نزولی شدن سیر 
می کند. این اتفاق هم نتیجه  تلاش و همت مجموعه های دانش محور و حمایت های صورت 
گرفته از تولید محصولات و ارائه خدمات مبتنی بر فناوری های زیستی است. این تلاش ها 
ایران را به کشوری پرچمدار و صاحب برند در عرصه زیستی بدل کرده است. ستاد توسعه 
زیست فناوری معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری هم به عنوان 
یکی از نهادهای موثر در در این زمینه؛ با نقش آفرینی درست و به کارگیری توانمندی های 
دانشی و تخصصی توانسته با کاهش 4/1 میلیارد دلاری ارزبری، کمک بسیاری به دولت و 
پیشرفت زیست فناوری در کشور کند. همچنین گزارش های موجود گواهی می دهد که 
ایران از نظر تولید محصولات زیستی جزء 5 کشور اول آســیا قرار دارد و تلاش ها در این 
راستا است تا این جایگاه ارتقا یابد و زیســت فناوران کشورمان در رقابت های بین المللی؛ 
موفقیت های درخورتری را کسب و اقتصادهای بزرگ تری را خلق کنند. شاید قانون جهش 
تولید دانش بنیان را بتوان بهترین مسیر برای تحقق این هدف راهبردی و مهم در کشور و 

استفاده بهینه از ظرفیت های موجود علمی و تخصصی در کشور دانست.

راه اندازی "فیبرنوری منازل و کسب و کارها" و "قطب های مرکز داده"
سرعت اینترنت افزایش می یابد

وزیر ارتباطات با اعلام عزم دولت سیزدهم برای تحقق دولت هوشمند، گفت: راه اندازی پنجره 
ملی خدمات دولت هوشمند مقدمه ایست برای هوشمندسازی ارائه خدمات برای تسهیل 
زندگی مردم که امسال انجام گرفت و تا الان بیش از ۹۰ در صد دستگاه ها به آن متصل شده اند 
و مابقی نیز تا پایان دیماه متصل می شــوند . به گزارش وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، 
عیسی زارع پور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با اشاره به تنوع ماموریت های این وزارتخانه 
در حوزه های توسعه زیرساختهای ارتباطی، اقتصاد دیجیتال، دولت هوشمند، صنعت فضایی 
و پست و پست بانک، گفت: راه اندازی پنجره ملی خدمات دولت هوشمند مقدمه ایست برای 
هوشمندسازی ارائه خدمات که امسال انجام گرفت و تا الان بیش از ۹۰ درصد دستگاه ها به 
پنجره ملی خدمات دولت هوشمند متصل شده اند و مابقی نیز تا پایان دی ماه امسال متصل 
می شوند. وی با بیان اینکه با هوشمندسازی، خدمات به صورت هوشمند و بدون ارسال مدارک 
و مراجعه حضوری و حتی بدون ارائه درخواست از ســوی مردم قابلیت ارائه دارد، افزود: مثلا 
هنگامی که فرزندی متولد می شود اگر هوشمندسازی انجام شده باشد این امکان وجود دارد که 
بدون نیاز به مراجعه والدین به دستگاهها و ارائه درخواست، شناسنامه صادر و ارسال شود تا بدین 
ترتیب زندگی مردم سهل تر شود. زارع پور با اشاره به اینکه پنجره ملی خدمات دولت هوشمند 
با همکاری سازمان امور اداری و استخدامی کشور راه اندازی شده است، تصریح کرد: امسال هر 
دستگاهی باید حداقل یک خدمتش را هوشمند کند و این فرایندی است که در نهایت منجربه 
چابکی دولت می شود. وزیر ارتباطات با بیان اینکه در شبکه های اجتماعی ظرفیت های بسیار 
خوبی ایجاد شده که جای تشکر دارد، اظهار کرد: در ایام اخیر با محدودیت ناخواسته که بر اثر 
تصمیم نهادهای مراجعه امنیتی بوده، مواجه شدیم و می توانستیم کاری نداشته باشم و مثل 
سال ۹۷ که مردم هنگام فیلترینگ تلگرام به پلتفرم های داخلی مراجعه کردند و پاسخ نگرفتند، 
رفتار کنیم. اما همه همکارانم تمام قد در کنار پلتفرم های ایرانی ایستادند و کمک کردند تا 
کار مردم زمین نماند و کسب و کارها در پلتفرم های داخلی به فعالیت خود ادامه دهند. وی با 
تاکید بر اینکه نیاز مردم را باید برطرف می کردیم، افزود: در این سه ماه با تلاش شبانه روزی 
اجازه ندادیم مشکلی داشته باشند بطوریکه خودم شخصا پیگیر رفع مشکلات و ارائه زیرساخت 
مناسب برای فعالیت پلتفرم های داخلی بودم و یک روز در میان برای پیگیری و رفع مشکلات 
حتی در ایام تعطیل جلسه می گذاشتم. زارع پور با اشاره به اینکه تعدد پیام رسان های داخلی 
هم فرصت است و هم تهدید، افزود: تنوع پیام رسان ها فرصت است چون هرکسی حق انتخاب 
دارد. تهدیدش این است که همه مردم نمی توانند در همه آنها حضور داشته که بتوانند با همه 
ارتباط داشته باشند. وزیر ارتباطات از برنامه این وزارتخانه برای رفع این مشکل خبر داد و گفت: 
برای رفع این مشکل کار ویژه ای در حال انجام است که در تلاشیم تا انشالله همه پیام رسان ها تا 
دهه فجر یا نهایت تا پایان سال به هم متصل شوند. وزیر ارتباطات با رد این ذهنیت که با تحقق 
شبکه ملی اطلاعات، اینترنت قطع می شود، گفت: شبکه ملی اطلاعات یک شبکه پرسرعت و 
باکیفیت در گستره جمهوری اسلامی ایران است که بر بستر آن خدمات باکیفیت ارائه می شود 
و اینترنت هم یکی از خدماتی است که بر این بستر به مردم عرضه می شود. وی افزود: هرچه 
سرعت این شبکه بیشتر و کیفیت آن بالاتر باشد، اینترنت با سرعت و کیفیت بیشتری به مردم 
ارائه می شود. زارع پور همچنین با اشاره به گزارش اخیر سایت اسپید تست در مورد وضعیت 
سرعت اینترنت در ایران خاطرنشان کرد: بر اســاس همین گزارش، اگرچه سرعت اینترنت 
موبایل دو پله نسبت به ماه گذشته کاهش داشته است اما نسبت به یک سال گذشته سرعت 
اینترنت همراه در ایران نسبت به کشورهای دیگر ۳4 پله بهبود پیدا کرده است. زارع پور با اشاره 
به مخاطرات استفاده از فیلترشکن و نقش آن در ایجاد اختلال و کاهش سرعت، افزود: بخشی 
از تجربه کاربری نامناسب هموطنان در استفاده از اینترنت مربوط به روشن بودن فیلترشکنها 
است که باعث کاهش سرعت و حتی ایجاد اختلال در استفاده از خدمات داخلی می شود. زارع 
پور در پایان به برنامه این وزارتخانه برای افزایش سرعت و کیفیت شبکه ارتباطی کشور اشاره 
کرد و طرح »فیبرنوری منازل و کسب و کارها« و راه اندازی قطب های مرکز داده در کشور را از 

جمله این طرح ها دانست که در حال اجراست.

اخبار

تــب ورود به بــورس که طی 
چند ماهه اخیر بسیار بالا رفته 
است و فقط مختص به مردم 
نیست، شرکت های بسیاری 
نیز برای بورســی شدن اعلام 
آمادگی کرده اند. پس از این که بســیاری از شرکت ها 
برای عرضه اولیه در بورس اعلام آمادگی کردند، عرضه 
چند شرکت استارتاپی از جمله دیجی کالا، کافه بازار، 
تپسی و شیپور نیز خبرساز شده است. بورس یک بازار 
سرمایه گذاری است که اجازه تزریق سرمایه را می دهد، از 
آنجایی که در حال حاضر وضعیت سرمایه مناسب نیست 

کسب وکارها در تلاش هستند که وارد بورس شوند.
برای ورود به بورس تسهیل گری شده اما نگرانی از ضربه 
خوردن این شــرکت ها وجود دارد. وارد بورس شــدن 
برای تامین و جذب سرمایه است که با توجه به شرایط 
اقتصادی که داریم ایده خوبی است اما آیا این شرکت ها 

می توانند خود را با قوانین بازار سرمایه تطبیق دهند؟
رئیس ســازمان فناوری اطلاعات از بررسی مشکلات 
استارت  آپ ها برای ورود به بورس و ارسال این مشکلات 
به کمیسیون اقتصاد دیجیتال برای تجدید نظر در این 
رابطه خبر داد. به گزارش فابانیوز، اردیبهشت امسال بود 
که آیین نامه ورود شرکت های اقتصاد دیجیتال به بازار 
سرمایه ابلاغ شــد و اندکی پس از آن، تپسی به عنوان 
اولین شرکت در این حوزه در فرابورس عرضه اولیه شد. 
از همان زمان های انتقادهایی به ایــن آیین نامه وارد و 
عنوان شد ضوابط ورود استارت آپ ها به بورس می تواند 

آسان تر باشد.
حالا محمد خوانساری، رئیس سازمان فناوری اطلاعات، 
از بررســی این ایرادها و ارسال به کمیســیون اقتصاد 
دیجیتال دولت خبر داده است. خوانساری توضیح داد: 
در کمیسیونی که ذیل کمیسیون اقتصاد دیجیتال دولت 
برای ســکوهای دیجیتالی و خدمات هوشمند تشکیل 
شده ســه اولویت مشخص شده اســت: امکان سنجی 
امکان ورود به بورس، نیازســنجی سکوها برای داده ها 

و خدمات دولت و نیازمندی و مصوبات برای مشــخص 
کردن سکوهای ارائه خدمات هوشمند.

او ادامــه داد: بــرای ورود به بورس با کســب وکارهای 
بزرگ جلسات هم اندیشی برگزار کردیم و نیازهایشان 
را شــنیدیم. تپســی را به عنوان نمونه ای موفق دعوت 
کردیم تا چالش هایش را بشــنویم و به الگویی برسیم. 
هرچند ابتدای 14۰1 مصوبه ای برای ورود کسب وکارها 
به بورس ابلاغ کــرده بودنــد و در حوزه اجــرای آن، 
شرکت هایی که دیگر نمی شود اسم آنها را استارت آپ 

گذاشت دچار مشکل بودند.
معاون وزیر ارتباطات در این بــاره گفت: ارزش گذاری 
دارایی های نامشهود، نداشتن سهامدار عام، و نبود تعریف 
مشخص از شرکت نوپای فعال در حوزه اقتصاد دیجیتالی 
از جمله مشکلات مطرح شــده بود که تلاش شد مسیر 
در این حوزه هموار شــود. اینها را به کمیسیون اقتصاد 
دیجیتال فرستادیم تا مشــکلاتی که داشتند تبدیل به 
مصوبه دولت شود و سریع تر بتوانند این مسیر را با روال 

روشنی طی کنند.
پیش از ایــن نیز میثــم فدایی، رئیس وقت ســازمان 
فرابــورس، گفتــه بــود: »بخش هایی ماننــد تعریف 
اســتارت آپ ها ، برخی اســتعلام هایی که برای عرضه 
اولیه نیاز اســت و توثیق 5۰ درصدی سهام سهامداران 
که در ضوابط ورود به بورس اســتارت آپ ها آمده است 
قابل تجدیدنظر و اصلاح هســتند.« رئیس این سازمان 
همچنین خبر داد: در حوزه خدمات و داده های دولت هم 
دو حوزه pgsb و سندباکس در حوزه دولت الکترونیکی 
برای تحقق اهداف این حوزه پیگیری شــده و در مسیر 

تحقق قرار دارد.
وی در آخر گفت: تکالیف مجوزدهی به پیام رســان ها 
به ما واگذار شــده است. در درون ســازمان نیز کمیته 
رگولاتوری تشــکیل داده ایم تا بتوانیم سازمان را برای 

حوزه تنظیم گری خدمات تقویت کنیم.

فرصت های عرضه سهام استارتاپ در بورس
عرضه سهام استارتاپ در بورس علاوه بر برندیگ بسیار 
عالی برای اســتارتاپ و پروژه می تواند جذب سرمایه 
و نقدینگی را نیز با خود به دنبــال بیاورد. در عین حال 

بازار بورس به دلیل شفافیت بالا باعث می شود حساب 
و کتاب های کسب و کار و اســتارتاپ همیشه شفاف و 

روشن باشد.
در بازار بورس شرکت های ســرمایه گذاری و سرمایه 
گذاران زیادی با استارتاپ آشنا می شوند و فرصت سهام 
داری برای آن ها فراهم می شــود، حضور سهام داران 
عمده قدرتمند باعث می شود شرکت یا استارتاپ بتواند 
به پشــتوانه این حمایت برنامه ریزی های بهتری برای 

ادامه کار داشته باشد.

موافقین و مخالفین ورود استارتاپ به بازار 
بورس چه می گویند

به اعتقاد مخالفین، اســتارتاپ ها براساس احتمالات و 
سنجه هایی که فقط پیش بینی شده اند اداره می شوند، 
در صورتی که ســنجه های ورود به بــورس اطلاعات و 
گزارشات مالی و اخر سال  است، این عمل با استارتاپ 
ها مغایرت دارد. در دنیا نیز اســتارتاپ های بزرگ نمی 
توانند به راحتی وارد بورس شوند مگر وقتی که به جایگاه 
و گزارشات عدد و ارقام قابل قبول و عینی برسند. پس 
ورود اســتارتاپ ها به بورس کاری پر ریسک و پر خطر 
است. اما به اعتقاد موافقین با ورود استارتاپ ها به بازار 
بورس، سرمایه گذار ها با این چشم انداز که می توانند 

ســرمایه خود را به نقدینگی تبدیل کنند و دوباره وارد 
سرمایه گذاری اســتارتاپی کنند، بیشتر جذب سرمایه 

گذاری در استارتاپ ها و رشد آن ها می شوند.
رییس کمیته اقتصاد دیجیتال مجلس نیز گفته است با 
توجه ماهیت کسب وکارهای استارتاپی، باید منتظر رشد 
سریع و افزایش قابل توجه تقاضای این کسب وکارها برای 
ورود به بازار بورس باشیم. برخی نگرانی ها در خصوص 
نوپا بودن این کســب وکارها و مخاطــرات ورود آنها به 
بازار اوراق بهادار وجود دارد که با کمک کار کارشناسی 
ســازمان بورس اوراق بهادار و عرضه محدود سهام این 

استارتاپ، نگرانی ها به حداقل رسیده  است.
مجتبی توانگر با اشــاره به رونمایی از ورود تپســی به 
بورس، با بیان اینکه فرصت های ســرمایه گذاری برای 
مردم تغییر کرده اســت، گفت: عموم مــردم تاکنون 
فرصت سرمایه گذاری در ابزارها و موقعیت های سنتی 
از جمله، املاک، طلا و مسکوکات و سهام شرکت های 
دارایی پایه از طریق بورس یــا بازارهای خارج از بورس 
را داشــته اند اما برای اولین بار فرصت سرمایه گذاری 
در شرکت های اســتارتاپی از طریق بازارهای متشکل 
بورس و فرابورس امکان پذیر شده که قبل از این صرفا 
 برای طیف کمی از سرمایه گذاران به صورت خصوصی 

فراهم بوده است.

آیین نامه ورود شرکت های اقتصاد دیجیتال به بازار سرمایه اردیبهشت ابلاغ شد
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در یکی از بزرگ ترین رخنه های امنیتی تاریخ توییتر، 
ظاهراً اطلاعات 4۰۰ میلیون کاربر این شبکه اجتماعی 
در دارک وب برای فروش عرضه شــده است. خبر این 
رخنه در شــرایطی منتشر شده اســت که کمیسیون 
حفاظت از اطلاعات ایرلند )DPC( یک روز پیش از آغاز 
تحقیقاتی درباره آخرین نشت اطلاعاتی در این پلتفرم 
خبر داده بود. »الون گال«، هم بنیان گذار شرکت امنیت 
سایبری »هادسون راک« مدعی شده است که اطلاعات 
4۰۰ میلیون کاربر توییتر احتمالاً توسط آسیب پذیری 
یک API استخراج شده اند. این آسیب پذیری به هکرها 
اجازه برداشــت داده هایی مثل آدرس ایمیل و شماره 

تلفن کاربران را داده است.
گال می گوید هکرها بــرای نمونــه اطلاعات 1۰۰۰ 

اکانت سرشناس شامل »الکسندریا اوکاسیو کورتز«، 
نماینده مجلس آمریکا - »ویتالیک بوترین«، بنیان گذار 
اتریوم - »دونالد ترامپ« و چند نفر دیگر را به اشتراک 
گذاشــته اند. هم بنیان گذار هادســون راک همچنین 
مدعی شــده اســت که نمونه اطلاعات منتشرشده از 
سوی هکرها را بررســی کرده و می تواند صحت آن ها 

را تأیید کند. 4
فردی که این اطلاعات را پست کرده، مدعی شده است 
که آن ها را در اوایل ســال 2۰22 به دست آورده. او به 

ایلان ماسک پیشنهاد داده اســت که برای جلوگیری 
از تشکیل پرونده های قضایی علیه این شرکت در اروپا، 
داده های هک شده را خریداری کند. این شرکت همین 
حالا به خاطر رخنه اطلاعات قبلی خود با پیگرد قضایی 
مواجه اســت. آخرین بار هکرها اطلاعات بیش از 5.4 
میلیون کاربر توییتر را درازِای ۳۰ هزار دلار به فروش 
گذاشته بودند. این اطلاعات شامل آیدی، نام، نام ورود 
به حساب، موقعیت مکانی، ایمیل و شماره تلفن می شد. 
 API در حمله قبلی هم هکرها از آســیب پذیری یک

استفاده کرده بودند. این آسیب پذیری اجازه می داد تا 
هکرها با وارد کردن آدرس ایمیل یا شماره تلفن بتوانند 

آیدی توییتر متناظر با آن را پیدا کنند.
اتحادیه اروپا براساس قوانین GDPR مشکلات امنیتی 
شبکه های اجتماعی را بررســی و در صورت لزوم این 
شــرکت ها را جریمه می کند. DPC ایرلند دو ســال 
پیش توییتر را به خاطر عدم اعــلام یک رخنه امنیتی 
در موعد مقرر، یعنی تا ۷2 ســاعت پــس از آگاهی از 
اتفاق، 45۰ هزار دلار جریمه کرد. پیش تر فیســبوک 
هم به خاطر نشــت اطلاعات 5۳۳ میلیون کاربر خود 
جریمه سنگینی شده بود. الون گال همان کسی است 
که اولین بار رخنه امنیتی فیسبوک را در سال 2۰21 

شناسایی کرده بود.

آیفون نســل اول با یک صفحه نمایــش ۳.5 اینچی، 
دوربین دو مگاپیکسلی و یک مرورگر وب عرضه شد. 
هنگامی که استیو جابز، مدیرعامل فقید اپل این گوشی 
را معرفی کرد، آن را ترکیبــی از یک آی پاد، یک تلفن 

و یک ارتباط دهنده اینترنتی در یک دستگاه خواند.
وب ســایت مک رومرز در مطلبی، امکانات نرم افزاری 
و ســخت افزاری را بررســی کرده که آیفون نسل اول 
هنگامی که در ژانویه سال 2۰۰۷ معرفی شد، نداشت.

کپی و چسباندن: ممکن است باورش دشوار باشد اما 
امکان کپی و چسباندن متن، تا سال 2۰۰۹ به آیفون 
اضافه نشد.دوربین جلو: هر چند سلفی اکنون رایج است 
اما نسل اول آیفون، دوربین جلو نداشت و تا زمان عرضه 
مدل آیفون 4 در سال 2۰1۰ که با قابلیت جدید تماس 

ویدئویی فیس تایم عرضه شد، دوربین جلو نداشت.
فروشگاه اپ استور: آیفون نسل اول با اپلیکیشن های 
از پیش نصب شده مانند تلفن، هواشناسی، یادداشت، 
تقویم، تصاویر و ماشین حساب عرضه شد اما هیچ راه 
رسمی برای نصب اپلیکیشن های طراحان دیگر وجود 
نداشت. تا این که اپ اســتور در ژوییه سال 2۰۰۸ راه 
اندازی شد. پیش از آن، طراحان اپلیکیشن های مبتنی 
بر وب را عرضه می کردند که تجربه ضعیفی بود.ضبط 
ویدئو: نســل اول آیفون تنها عکس می گرفت و امکان 
ضبط ویدئو در آیفون ۳GS در سال 2۰۰۹ عرضه شد.

چراغ قوه: نسل اول آیفون فلش LED نداشت و بنابراین، 

فاقد چراغ قوه بود. هنگامی که اپ اســتور راه اندازی 
شد، بعضی از اپلیکیشــن های چراغ قوه عرضه شدند 
که صفحه روشــنی را با حداکثر روشنایی نمایش می 
دادند تا مثل چراغ قوه عمــل کند.پیام های تصویری 
)ام ام اس( : نسل اول آیفون تنها از پیام متنی از طریق 
پیامک )اس ام اس( پشتیبانی می کرد و امکان ارسال 
عکس را نداشت. قابلیت ارســال ام ام اس، در سیستم 
عامل iPhone OS ۳.۰ در سال 2۰۰۹ عرضه شد اما 

تنها برای آیفون ۳G و آیفون ۳GS بود.
جی پی اس: اگرچه نســل اول آیفون با اپلیکیشن از 
پیش نصب شده نقشه گوگل عرضه شد اما مسیریابی 

نداشــت زیرا فاقد جی پی اس بود. اپــل، جی پی اس 
را ســال 2۰۰۸ در آیفون ۳G معرفی کرد.عکس پس 
زمینه صفحه خانگی )والپیپر هوم اسکرین( : تا پیش 
از انتشار نســخه iOS 4 در سال 2۰1۰، امکان تنظیم 
یک عکس پس زمینه صفحه خانگی وجود نداشــت و 
 به روزرسانی نرم افزاری از این قابلیت در آیفون نسل اول

 پشتیبانی نکرد.
سیری: دستیار دیجیتالی ســوتی اپل با آیفون 4S در 
سال 2۰11 عرضه شد.اپل سپتامبر سال میلادی جاری 
جدیدترین مدل های آیفون شامل آیفون 14، آیفون 14 
پلاس، آیفون 14 پرو و آیفون 14 پرو مکس که قادرند 
در شرایط اضطراری از طریق ماهواره، درخواست کمک 

ارسال کنند را رونمایی کرد.

با تلاش های صورت گرفته توســط محققان یک شرکت 
دانش بنیان مستقر در پارک فناوری پردیس، داروی کاهش 
عوارض کرونای سالیراویرا که خردادماه سال 14۰۰ تولید و 
رونمایی شده بود، گواهی ثبت اختراع جهانی دریافت کرد.

به گزارش روابط عمومی پارک فناوری پردیس، با تلاش های 
صورت گرفته توسط محققان شــرکت میم دارو، داروی 
کاهش عوارض کرونای ســالیراویرا که خردادماه ســال 
14۰۰ تولید و رونمایی شده بود، گواهی ثبت اختراع جهانی 
دریافت کرد. مدیرعامل شرکت دانش بنیان میم دارو درباره 
روند دریافت ثبت اختراع جهانی داروی سالیراویرا گفت: 
ثبت داخلی داروی سالیراویرا در سال گذشته انجام شده 
بود و مجوز داخلی مصرف آن نیز اخذ شــد. برای این کار 
آزمایشات پری کلینیکال و کلینیکال انجام شد و پیش از 
آن نیز کد اخلاق و مجوز کلینیکال ترایال از دانشگاه علوم 
پزشکی ایران که شعبه سازمان جهانی مالکیت معنوی در 

ایران است، اخذ شد.
رضا رمضانی گفت: برای ثبت اختراع جهانی با یک شرکت 
معتبر در اروپا قراردادی منعقد کردیم که به لحاظ حقوقی 
از ما دفاع کنند، زیرا بخش فنی ثبت اختراع، کاری بسیار 
طاقت فرسا و تخصصی است و برای انجام این کار نیازمند 
شرکتی با تجربه برای کمک به ما بودیم. او افزود: ایران در 

زمینه ثبت اختراع جهانی در بخش دارویی تجربه زیادی 
ندارد. برای همین، کار سیستمی بسیار گسترده ای انجام 
شد. حدود 5۰ ثبت اختراع دارویی را مطالعه کردیم تا یک 
سیستم جامع اختراع دارویی را ایجاد کنیم و بعد از آن تمام 
مستندات خود را در آن جمع کرده و تحویل شرکت حقوقی 
خارجی دادیم. رمضانی گفت: این چنین بود که ما توانستیم 
پالایش فنی خود برای ثبت اختراع سالیراویرا را انجام دهیم 

و در نهایت اختراع ما به ثبت رسید.
مدیرعامل شرکت دانش بنیان میم دارو درباره اهمیت ثبت 
اختراع جهانی گفت: وقتی داروی اینچنینی تولید می شود، 
برای همکاری با مجموعه های بزرگ تولید در سطح جهانی، 
ابتدا داروی تولید شده باید ثبت اختراع شود و این کار هم 

نیازمند زمان و هزینه بسیار زیادی است.
رضا رمضانی افزود: هدف ما برای تمام این تلاش ها همکاری 
با شــرکت های بزرگ در تولید و پخش دارو در ســطح 
جهانی بود. در این زمینه پس از ثبت اختراع با یک شرکت 
معتبر پخش دارو قرارداد بستیم و آنها نیز اعلام کردند اگر 
محصول ما در اروپا تولید شــود مسئولیت پخش آن را به 
عهده می گیرند. خوشبختانه این موضوع در مراحل نهایی 
است و برای انجام این کار نیز در حال انجام اخذ مجوزهای 

مربوطه هستیم.

سخنگوی مرکز ملی فضای مجازی گفت: عدم همکاری و 
پاسخگویی شرکت متا به نامه ایران به بهانه تحریم، قطعا 
در سرنوشت اینستاگرام و واتس اپ در ایران تاثیر خواهد 
داشت. امیر خوراکیان در خصوص نامه این مرکز به شرکت 
متا مبنی بر ایجاد نمایندگی در ایران برای تداوم فعالیت دو 
پلتفرم اینستاگرام و واتس اپ این شرکت اظهار کرد: مکاتبه 
با شرکت متا در این برهه زمانی با محوریت تداوم فعالیت 
دو پلتفرم اینستاگرام و و اتس اپ بوده و مبنای آن تعامل و 
انتقال موارد نقض قانون توسط این پلتفرم ها در بسترسازی 
برای فعالیت هایی است که امنیت کشور و کاربران را تهدید 
می کند. بنابراین باید این نامه در این زمان ارسال می شد 
چرا که با عبور از اتفاقات اخیر در کشــور، تداوم فعالیت یا 
عدم فعالیت این پلتفرم هــا نیازمند یک تصمیم قانونی و 

مداوم است.
معاون حقوقی و مرکز ملی فضای مجازی تاکید کرد: هدف 
اصلی از ارسال این نامه مسئله دریافت اراده طرف مقابل 
است مبنی بر اینکه آیا ادامه فعالیت این پلتفرم ها در ایران 
مشابه سایر کشورها مشروط به رعایت یکسری از اصول و 
اولویت های مهم و به صورتی قانونمند ادامه داشــته باشد 
یا همچنان قرار است به عنوان یک ابزار بی چون و چرا در 
اختیار دشمنان تاریخی و درجه یک ملت ایران باشد، در 

نتیجه مهم تر از مهلت و سایر جزئیاتی که در ارتباط با این 
مکاتبه ممکن است مطرح شود، مسئله اراده طرف مقابل 
است که باید مشخص شود و این اراده و جهت گیری قطعاً در 
تصمیم گیری نظام در این باره از عوامل تعیین کننده خواهد 
بود، بنابراین باید این مکاتبه صورت گرفته و این موضوع به 

صورت رسمی مشخص می شد.
خوراکیان افــزود: همانطور که رئیــس مرکز ملی فضای 
مجازی پیش از این اشــاره کرد، بیش از ۳ میلیون و 5۰۰ 
هزار صفحه خرید و فروش و استفاده از سلاح و مواد مخدر 
در این پلتفرم ها ترویج و بدون هیــچ محدودیتی مطرح 
می شوند. بیش از 11 میلیون محتوا و صفحات غیراخلاقی در 
اینستاگرام وجود دارد که عمده آن ها با مقررات و قوانین خود 
اینستاگرام در تضاد است، درنتیجه این مسئله مهم است که 
مواجهه اولیه نظام با این پلتفرم ها و حتی با سایر پلتفرم هایی 
که قصد ادامه فعالیت در کشور را دارند، مواجهه مثبت است 
که بر مبنای آن این پلتفرم ها از شبکه ارتباطی و زیرساختی 
کشور استفاده می کنند اما اگر رفتاری خلاف قانون از این 
شرکت ها سر بزند، مواجهه جمهوری اسلامی، یک مواجهه 
ثانویه ای خواهد بود که دلیل آن رفتار غیرمنطقی، بدون 
پاســخگویی و با عبور از مقررات و اصول و ضوابط خود و 

حرکت جدی علیه منافع ملی است.

رخنه امنیتی عظیم توییتر؛ 

هکرها اطلاعات 400 میلیون کاربر را به فروش گذاشتند

امکانات پرکاربردی که آیفون نسل اول نداشت

افتخاری دیگری برای زیست بوم دانش بنیان

داروی کرونای ساخت ایران ثبت جهانی شد
سخنگوی مرکز ملی فضای مجازی:

۳ میلیون و ۵0 هزار صفحه خرید و فروش سلاح در اینستاگرام

فناوری
اطلاعات
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ساعت ها براي مراقبت از بيمار بيدار 
مي مانــد و درصــورت كوچك ترين 
خواسته يا اعلام نياز از سوي بيمار بايد 
بر بالين وي حاضر شده و جوابگوي وي 
باشد. دوري طولاني مدت از خانواده، 
همسر و فرزند و تحمل سختي هاي مراقبت از يك بيمار تنها 
گوشه اي از دل مشغولي هاي پرستاران در شغل پرستاري است 
كه مي توان فضاي ناراحت كننده ديدن ســختي ها و رنج هاي 
يك بيمار را به آن اضافه كرد. از نظر كارشناســان از آن جايي 
كه طرز رفتار و رابطه ســنجيده پرســتار با بيماران و رعايت 
اخلاق حرفه اي در اين شغل و بالا بودن كيفيت آن بر جامعه 
اثر مثبتي دارد، لازم اســت از طريق مشوق ها يا حمايت هاي 
 مادي و مالي، انگيزه پرستاران را براي بالا بردن سطح كار آنها

 افزايش داد. 

بازار كار پرستاري
در حال حاضر 120 هزار پرستار در كشور وجود دارند. به گفته 
برخي مسئولان پرســتاري بازار خوبي در داخل كشور دارد و 
تقريبا ميزان بيكاري در اين رشته به گفته مسئولان نزديك 

به صفر است.
 البته در اين رشــته هنوز كمبــود نيروي انســاني در تمام 
رده هاي پرستاري اعم از دكترا، كارشناسي ارشد و كارشناسي 
 وجود دارد كه به اعتقاد كارشناســان بخشي از اين كمبودها

 نشــات گرفتــه از محدوديت ظرفيــت نيروي انســاني در 
دانشگاه هاست كه طي ســال هاي اخير )سال هاي 92، 93 و 
كنكور 94(، ظرفيتي در دانشكده هاي پرستاري اعم از دولتي 
و آزاد ايجاد شده اســت تا متناســب با توانمندي هاي خود 

ظرفيت هاي پذيرش را افزايش دهند. 

حقوق كم، ساعت كاري بالا
بــه گفتــه كارشناســان دولــت بايــد در برنامه ششــم 
توســعه بــراي اســتخدام نيــروي پرســتاري مــورد نياز 
كشــور اقــدام كنــد تــا از فشــار كاري پرســتاران كه در 
 حال حاضر مســئوليت چند پرســتار را دارنــد و به صورت 
24 ساعته كار مي كنند، كم شود. در رابطه با اين شغل مسئله 
قابل توجه حقوق و درآمد اين شغل است كه به اعتقاد بسياري 
متناسب با سختي هاي اين شغل نيست مثلا متوسط درآمد 

يك پرستار در ايران حدود 2 ميليون و 400 هزار تومان است 
كه در مقايسه با درآمد يك پزشك حدود 5 برابر كمتر است. 
نارضايتي از ميزان مزاياي اين شغل در كشور باعث شده است 
كه در سال گذشته 350 نفر از پرســتاران به خارج از كشور 

مهاجرت كنند. 

دستمزدها عادلانه باشند
احمد آريايي نژاد، عضو كميسيون بهداشت در 
اين رابطه به »كســب وكار« گفت: اول بايد 
سختي و مشقت كاري در هر شغـلي تـعريـف 
و حـقـــوق و دستمزدها براساس آن به طور 
عادلانه مشخص شــوند. تعيين ساعت كاري 
براي يك پرســتار بايد به گونه اي باشد كه به جسم و روح وي 
 آســيب نزنــد. نبايــد فرامــوش كنيــم به هرحــال او 
يك انسان است و نمي توان بيش از تواني كه دارد، از وي انتظار 
داشــت. اگر يك فــرد 24 ســاعت كار مي كند بايــد براي 

استراحتش 48 ساعت درنظر گرفت. 

عمل براساس استانداردهاي شغل پرستاري 
وي توضيــح داد: نبايــد تصــور كــرد كــه فشــار كاري و 
ســاعت هاي طولاني كار آنها با حقوق بيشتر جبران مي شود. 
 در اين صــورت كيفيــت و بهــره وري كار پرســتار پايين

 مي آيد.
 اگر يك انسان بيش از حد مشخص كاري كه در قانون كار 8 
ساعت بيان شده، كار كند، روح و جسمش به مرور به تحليل 
مي رود. لازم است استانداردهاي شغل پرستاري را بشناسيم 

و براساس آن عمل كنيم. 

فشارهاي رواني شغل پرستاري
يك پرســتار در رابطه با ســختي هاي شــغل خود و ساعت 
كاري زيــاد گفــت: مهم ترين مســئله اي كه در اين شــغل 
ما را آزار مي دهد، فشــار روحــي و رواني اي اســت كه به ما 
از ديدن افــراد بيمار ناخودآگاه مي رســد. ديــدن بيماران 
مختلف در گروه هاي ســني و مشــكلات متفاوتي كه دارند، 
 به طــور غيرمســتقيم بازتــاب بدي بــر روحيه مــان به جا 
مي گذارد. وي ادامه داد: يك پرستار به مانند يك مادر بايد مدام 
دغدغه مراقبت و حفاظت از سلامتي افراد را داشته باشد با اين 

تفاوت كه يك مادر نهايتا مســئوليت چند فرزند را بر عهده 
دارد، درحالي كه يك پرســتار هم زمان بايد مراقب چندين 

بيمار با اخلاق و رفتارهاي متفاوت باشد.
برخي مواقع نيز پرســتار مورد بدرفتاري از سوي بيمار قرار 
مي گيرد كه واقعا آزار دهنده اســت و باعــث تضعيف روحيه 
پرستار خواهد شــد. از طرفي زيادي ســاعت كاري در اين 
شغل كه حتي اعتراض خانواده هاي پرستاران را در پي دارد، 

مشــكل ديگري اســت كه پرســتاران با آن روبه رو هستند. 
پرســتار درواقع يك عضو مهــم در تيم مراقبت بهداشــتي 
است و داراي نقش هاي گســترده اي از جمله نقش مراقبتي، 
 حمايتي، درماني، هماهنگي، مشورتي، مديريتي و تحقيقاتي

 اســت. به اين معنا كه پرســتار وظيفه مراقبــت و حمايت 
از بيمــار، وظيفه هماهنگي بيــن بيمار و پزشــك و بيمار و 
خانــواده بيمار )انتقال دهنــده خواســت ها و نيازهاي بيمار 

يا مددجو(، مســئوليت مديريت بخــش )اولويت بندي براي 
رســيدگي به بيماران و تصميم گيري به موقع درباره بيماران 
اورژانســي(، وظيفه آموزش بــه بيمار در جهــت تطابق با 
مشــكلات و ناراحتي هاي پيش آمده و وظيفه تحقيق درباره 
روش هــاي مراقبتي كه اعمــال كرده اســت و تحقيق روي 
 نحوه كاهش تعداد روزهاي بســتري يك بيمــار را بر عهده

 دارد. 

»كسبوكار«گزارشميدهد

 غفلت از استانداردها ي  شغل پرستاري

کار و
کارآفرینی 

رئيس صندوق نوآوري و شــكوفايي 
از اعطاي تســهيلاتي بــراي دريافت 
اســتانداردهاي ISO محصــولات 
فناورانــه خبر داد و گفــت: صندوق 
50 درصــد هزينه مشــاوره دريافت 
اســتاندارد را در صورت كســب اســتاندارد به شركت هاي 
دانش بنيان پرداخــت خواهد كرد. به گزارش ايســنا، دكتر 
بهزاد ســلطاني در نشســت صندوق نوآوري و شــكوفايي با 
صندوق هاي پژوهــش و فناوري ســاختار ايــن صندوق را 
مســتقل از وزارتخانه هاي علوم، بهداشت، شوراي عالي عتف 
و معاونت علمي دانســت و افزود: برخي تصــور مي كنند كه 
با نامه وزرا مي توانند خدمات اين صنــدوق را دريافت كنند 
 ولي امور مربــوط به صندوق از طريق هيــات امناي صندوق 

پيگيري مي شود. 
وي نارضايتي برخي از عملكرد صندوق نوآوري و شــكوفايي 
را ناشي از شــبيه دانســتن عملكرد آن با ســاير دستگاه ها 
دانســت و اظهار كرد: بايد درنظر داشــت كــه اين صندوق 
اعتبارات 3 هزار ميلياردي را بايد براي اداره امور شركت هاي 
دانش بنيان صرف كند. ســلطاني با تاكيد بــر اينكه تاكنون 
707 ميليارد تومان بــه اين صندوق اختصاص داده شــده 
است، خاطرنشان كرد: قرار است نيم درصد از بودجه عمومي 
كشور از سال سوم، به صندوق نوآوري و شكوفايي اختصاص 
يابد كــه اميدواريم اين اعتبارات ســال آينــده در اعتبارات 
صندوق ديده شــود. رئيــس صندوق نوآوري و شــكوفايي، 
جذب سرمايه از ســوي ســرمايه گذاران علاقه مند به حوزه 
 پژوهــش و فنــاوري را از برنامه هــاي اين صنــدوق نام برد 
و ادامه داد: احتمالا از سال آينده اين صندوق همانند بانك ها 
از افراد علاقه مند به سرمايه گذاري در حوزه پژوهش و فناوري 
جذب ســرمايه خواهد كرد و درصورت تحقق ايــن برنامه، 
صندوق تبديل به قطب جذب ســرمايه در فضــاي فناوري 

خواهد شد. 

كمك به استانداردسازي محصولات دانش بنيان
ســلطاني تســهيلات و خدمات توانمند ســازي را از جمله 
 خدمات صنــدوق نــوآوري و شــكوفايي نام بــرد و گفت: 
بر اين اســاس نيازهاي شــركت هاي دانش بنيان شناسايي 
شــده و اقدام به تامين اين نيازها خواهيم كرد. وي تشويق و 
ترغيب شركت هاي دانش بنيان به مشــاركت در جوايز ملي 
را از ديگــر رويكردهاي ايــن صندوق برشــمرد و ادامه داد: 
علاوه بر آن صندوق تســهيلاتي براي دريافت استانداردهاي 
ISO براي محصولات فناورانه درنظر گرفته اســت كه بر اين 
اساس صندوق 50 درصد هزينه مشاوره )تا سقف 4 ميليون 
تومان( دريافت اســتاندارد را درصورت كســب استاندارد به 
شــركت هاي دانش بنيان پرداخت خواهد كرد. سلطاني ارائه 
بســته حمايتي صادرات و انتقال فناوري را از ديگر خدمات 
ارائه شده از ســوي اين صندوق نام برد و اضافه كرد: از ميان 
تســهيلات صندوق، خدمــات خريد ســهام درحالي داراي 

 مصوبه است كه اجرايي نشده و دليل آن فراهم نبودن فضاي
 مناسب است. 

عملكرد صندوق در توسعه فناوري 
ســلطاني، با اشــاره به مبالغ مصــوب در حوزه هاي مختلف 
فناوري، اظهار داشــت: بيشــترين ميزان اعتبارات مصوب 
اين صنــدوق مربــوط به حــوزه فناوري زيســتي اســت. 
در اين حــوزه 116 شــركت طرح هاي خود را بــه صندوق 
ارائه كردند كــه 24 درصد ريالــي اعتبارات ايــن صندوق 
به اين حــوزه اختصاص يافته اســت. وي با بيــان اينكه در 
 حوزه محصولات پيشــرفته ســاير بخش ها )نفــت و نيرو(

 109 شــركت طــرح ارائــه كردنــد، افــزود: 14 درصــد 
 اعتبــارات صنــدوق در ايــن حــوزه ســرمايه گذاري 

شده است. 

آخرين آمارها از شركت هاي دانش بنيان
تعــداد  شــكوفايي  و  نــوآوري  صنــدوق  رئيــس 
شــركت هاي دانش بنيــان را 2 هــزار و 153 شــركت 
 اعــلام كــرد كــه بــه گفتــه وي از ايــن تعــداد هــزار و

 316 شركت دانش بنيان نوپا، 714 شركت دانش بنيان توليد 
 كننده كالا و خدمات و 123 شــركت صنعتي داراي فعاليت 
دانش بنيان هســتند. وي ادامه داد: كل طرح هاي ارائه شده 
 از سوي اين شركت ها هزار و 716 طرح بوده كه از اين تعداد

 425 طرح در دست ارزيابي، هزار و 291 طرح تعيين تكليف و 
802 طرح از سوي صندوق مصوب شده است. سلطاني، تعداد 
شركت هاي دانش بنياني كه تاكنون به اين صندوق طرح ارائه 
نكرده اند را 437 شركت دانست و گفت: 489 طرح نيز مردود و 
از دستور كار اين صندوق خارج شده است. وي ميزان اعتبارات 
تصويب شــده براي 802 طرح مصوب را 435 ميليارد تومان 

ذكر و اضافه كرد: ديروز سه شنبه 36 ميليارد تومان به تصويب 
رسيد كه درمجموع 471 ميليارد تومان براي طرح هاي مصوب 

در نظر گرفته شده است. 
ســلطاني توضيح داد: يك ســوم 471 ميليارد تومان مصوب 
براي طرح هاي تاييد شــده پرداخت شــد و مابقي نيز براي 
پرداخت هــاي بعدي بلوكه شــده كــه درصــورت تاييد و 
پيشــرفت طرح، اعطا خواهد شــد. رئيس صندوق نوآوري و 
شــكوفايي با اشــاره به تصويب اعطاي 200 ميليارد تومان 
 براي تامين دفاتر كار شــركت هاي دانش بنيان گفت: تاكنون 
160 ميليارد تومان پرداخت شــده و مابقي نيز تا پايان سال 

پرداخت خواهد شد.
 وي از بلوكه شــدن 100 ميليــارد تومــان در بانك ها براي 
اعطاي ضمانتنامه به شــركت هاي دانش بنيــان خبر داد و 
يادآور شــد: مبلغ 35 ميليــارد تومان به عنوان تســهيلات 

صندوق هــاي پژوهــش و فنــاوري درنظــر گرفته شــده 
اســت كه اين اعتبارات به صــورت كامل از ســوي صندوق 
نوآوري و شــكوفايي درحال پرداخت اســت. بــه گفته اين 
مقــام مســئول از كل مبلــغ 707 ميليــارد تومانــي كه 
 تاكنون به صندوق نوآوري و شــكوفايي داده شــده، حدود

 770 ميليارد تومان براي شركت هاي دانش بنيان تخصيص 
داده شــده و طرح هاي جديد با مبلغي حــدود هزار و 740 

ميليارد تومان نيز در دست بررسي است. 

اختصاص 233 ميليارد تومــان به صندوق هاي 
پژوهش و فناوري

معاون تسهيلات و تجاري سازي صندوق نوآوري و شكوفايي 
ميزان تســهيلات مصوب اعطايي به صندوق هاي پژوهش و 

فناوري را 233 ميليارد تومان اعلام كرد. 

رئيسصندوقنوآوريوشكوفايياعلامكرد

دانش بنيان شدن بيش از 2 هزار شرکت
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کشاورزي

محمدحســن افشــار، رئيس انجمن توليد كنندگان قارچ، درباره وضعيت توليد قارچ 
اظهار داشــت: درحال حاضر به طور متوســط روزانه 400 تا 450 تن قارچ در سراسر 
كشــور توليد مي شــود و چنانچه براي اين ميزان تقاضا در داخل وجود ندارد، سالانه 

حدود 20 هزار تن به عراق و 5 هزار تن به امارات و ســاير كشــورهاي همسايه قارچ 
صادر مي شود. به گزارش باشگاه خبرنگاران، وي با اشــاره به صادرات به روسيه گفت: 
درواقع به سبب مسافت و اينكه قارچ ماده فاسد شدني است و به سرعت كيفيت خود 

را از دست مي دهد، درصدد هستيم قارچ را به شــكل كنسرو به روسيه صادر كنيم كه 
 درصورت محقق شدن چنين شــرايطي توليد كنندگان ديگر دغدغه نوسانات قيمت 

را نخواهند داشت. 

صادرات كنسرو قارچ به روسيه 

صنعـــت پـــرورش مـرغ 
گوشـتـي كـشـور بـا 650 
ميليون قطعــه در هر دوره 
و با 24 هــزار بهره بردار و 
نزديك به 23هزار ميليارد 
سرمايه گذاري ثابت نقش تعيين كننده اي در امنيت 
غذايي كشور دارد كه 34 درصد پروتئين حيواني در 

سبد مصرفي ايرانيان را تشكيل مي دهد. 
در دو ســال اخيــر متاســفانه چالش هايي براي 
اين صنعت به وجود آمد كه باعــث ضرردهي اين 
 بخش شــد. باوجــود اينكه ايــران در دانش فني 
صنعت مرغداري جزو برترين هاي دنياست و امروزه 
توانايي صــادرات دانش فني خود به كشــورهاي 
ديگر را داريم اما در بحث تجهيز و نو سازي مزارع 
 پرورش مرغ همچنــان دچار مشــكلات زيادي

 هستيم. 
يكي از عوامل مهم تلفات در پرورش مرغ گوشتي 
در ايران قديمي بودن تجهيــزات مرغداري هاي 
ماســت. به طوري كه اگر ميانگين جهاني تلفات 
2 درصد است، در كشــور ما گاهي اين رقم به 10 

درصد نيز مي رسد. 

وسايل نقليه در حمل ونقل جوجه و مرغ 
زنده استاندارد نيست

مرغداري، صنعت حساسي نسبت 
به پرورش دام اســت چون تلفات 
مرغداري در قياس بــا دامداري 
بسيار بيشتر است. به همين دليل 
استانداردســازي وسايل نقليه در 
حمل ونقــل جوجــه و مــرغ زنــده از مهم ترين 
بخش هاي زيرساختي در صنعت مرغداري است. 

عطاءا... حســن زاده، رئيس هيات مديــره مرغداران 
گوشــتي كشــور در گفتگو با »كســب وكار« به نقش 
تجهيزات در ميزان خســارت هايي كه در دو سال اخير 
به اين صنعت وارد شــد و نقدينگــي توليد كنندگان 
 را به شــدت كاهــش داد و تــوان خريــد تجهيــزات 
 روز جهــان را از توليدكننــدگان ســلب كــرد،

 اشــاره و بيان كرد:  براي نو شــدن ايــن تجهيزات به 
كمك هاي دولت و تامين اعتبارات به شدت نياز است زيرا 
براي افزايش صادرات بايد هزينه هاي توليد را تا حد ممكن 
كاهش داد و يكي از عوامل كاهش هزينه ها اســتفاده 
 از تجهيزات جديد است. در شــرايط فعلي اين صنعت 
مي تواند يكي از پشتوانه هاي اقتصادي كشور در صادرات 
غيرنفتي باشد و بازار بسياري از كشورها را در دست بگيرد. 

مجتمع هاي ما از اصول امنيت زيســتي 
بي اطلاع اند

سعيد اصغري فرد، دبير انجمن ملي 
طيــور ايــران نيــز در گفتگــو با 
»كسب وكار«، علت هاي اصلي تلفات 
در صنعت مرغ گوشــتي كشور را دو 
عامل دانســت. اين كارشناس اظهار 
كرد: به طور كلي مرغ گوشتي به دليل رشد پرشتاب، 
همواره در معرض تلفات قرار دارد زيرا بايد در يك فرصت 
كوتاه به وزن مطلوبي برسد و همين علت سبب درگير 
شدن اندام هايي مثل قلب و ريه مي شود. در استان هاي 
شمالي به دليل رطوبت مناسبي كه وجود دارد، تلفات در 
حد 4 يا 5 درصد است اما در استان هاي مركزي به دليل 
نبود چنين شــرايطي تلفات گاهي بــه 15درصد نيز 
مي رسد. اينها عوامل غيرمديريتي و اقليمي هستند اما 
يكسري عوامل مديريتي نيز وجود دارند كه در ميزان 
تلفات تاثيرگــذار اند. به طور مثال امروزه شــما اگر از 

بسياري از مجتمع هاي مرغ گوشتي راجع به سيستم 
امنيت زيستي بپرسيد، اظهار بي اطلاعي خواهند كرد. 
 وي در ادامه افــزود: واحدهاي مرغــداري ما به دليل 
كوچك بودن نوعا فاقد مديريت كارشناسي شده هستند 
و همين امر باعث مي شود تا اصول بهداشتي آنگونه كه 

بايد رعايت نشود و درنتيجه منجر به تلفات شود. 

تلفات 10درصدي نشان از يك خسارت ملي 
است

تلفات 10 درصدي اگر در مقياس كشوري درنظر گرفته 
شود، رقم بسيار بالايي است و نشــان از يك خسارت 

ملي اســت. وي راه حل اين مشكل را در آگاهي بخشي 
به مرغداران در زمينه مســائل امنيت زيستي دانست 
و گفت: حتي كارگــري كه هر روز بــراي تميز كردن 
ســالن هاي مرغداري مي آيد نيز بايد قبــل از ورود در 
شــرايط قرنطينه قرار بگيرد. اكثــر مرغداري هاي ما 
 فاقد سيســتم قرنطينــه و حصاركشــي در اطراف 

سوله ها هستند.
 وي در ادامــه بيــان كــرد: اگرچــه براي حــل اين 
معضل دولت نيز مي تواند وارد شــود امــا بهترين راه 
اين اســت كه مرغداري هاي كوچــك زيرمجموعه 
شــركت هاي زنجيــره اي بزرگ قــرار بگيرنــد زيرا 

اين شــركت ها تمامــي اصــول امنيت زيســتي را 
 تعريــف كرده انــد و داراي پروتكل هاي بهداشــتي 

هستند. 
وي در ادامه ابراز اميدواري كــرد و گفت: اين اتفاق در 
كشور ما درحال وقوع است و ما اميدواريم كه با آگاه شدن 
مديران هرچه سريع تر ميزان تلفات را به حداقل ممكن 
برسانيم. آموزش مداوم به دست اندركاران صنعت طيور، 
افزايش مهارت و همچنين افزايش درك عمومي از اين 
حرفه با فراگيري دوره هاي آموزشــي تحقق مي يابد 
 چراكه بهبود مديريت و دانش كافــي، توليد را بهبود

 مي بخشد. 

»کسبوکار«ازلزومتجهيزونوسازيصنعتطيورکشورگزارشميدهد

تلفات 10 درصدي صنعت مرغداري

جلويافزايــشقيمتگندم
گرفتهميشود

رئيس هيات مديره كانــون صنايع آرد با بيان 
اينكه به دنبال ممنوعيت واردات گندم قيمت 
گندم وارداتــي افزايش يافــت، گفت: براي 
جلوگيري از افزايش قيمت گنــدم وارداتي 
مقرر شــده تا واردكنندگان بــا اخذ مجوز از 
وزارت جهاد كشــاورزي گنــدم را از گمرك 
ترخيص كنند.  حســين يزدجردي، رئيس 
هيات مديره كانون صنايــع آرد ايران، درباره 
افزايش قيمت گنــدم وارداتي به دنبال اعلام 
ممنوعيت واردات گندم، گفت: پس از اعلام 
ممنوعيــت واردات گنــدم، صاحبان گندم 
وارداتي براي كســب سود بيشــتر تمايل به 
فروش گندم ندارند و بــه فكر فروش گندم با 
قيمت بالاتر هستند. وي با بيان اينكه حدود 
2 ميليون تن گندم ثبت ســفارش شده كه 
هنوز وارد كشور نشده است، گفت: بايد براي 
جلوگيري از افزايش قيمت اين مقدار گندم با 
توجه به ممنوعيت واردات برنامه ريزي شود. 
 يزدجردي با بيان اينكه جلسه اي با مهرفرد، 
قائم مقام بازرگاني وزارت جهاد كشاورزي در 
راســتاي جلوگيري از افزايش قيمت گندم 
وارداتي برگزار شده است، افزود: در اين جلسه 
مقرر شد تا واردكنندگان براي ترخيص گندم 
وارداتي از گمرك، از وزارت جهاد كشــاورزي 
مجوز اخــذ كنند و وزارت جهاد كشــاورزي 
هم آنها را مقيد كند تا با سود عادلانه گندم را 
بفروشند. رئيس هيات مديره كانون صنايع آرد 
ايران تصريح كرد: گندم وارداتي با ارز مبادله اي 
وارد مي شود، بنابراين بايد تمهيداتي انديشيد 

كه از افزايش قميت آن جلوگيري شود. 

خبر

به نظــر مي رســد برنامه ريــزي و 
ســرمايه گذاري در بخــش توليد 
محصــولات باغــي و نيــز صنايع 
تبديلي از جملــه صنعت آبميوه و 
كنسانتره مي تواند خيلي سريع تر 
از آنچــه كه تصور مي شــود، امكان خروج اقتصــاد از حالت 
تك محصولي به چندصد محصولي كه مصداق عيني اقتصاد 

مقاومتي است را فراهم كند.
 ســرمايه گذاري در صنعت آبميــوه و كنســانتره از جمله 
ســرمايه گذاري هاي زودبــازده اســت كــه مي توانــد در 
كوتاه مدت زمينه ســاز افزايش درآمدزايي و نيز اشتغالزايي 
در كشــور شــود. صنعتي كه اين روزها با مســائل مختلفي 
دست به گريبان اســت، به نحوي كه كاهش توليد محصولات 
باغي در كشــور به دليل فروش باغ ها و تبديل آنها به مناطق 
مســكوني و تجاري، صنعت توليــد آبميوه كشــور و آينده 
توليــد آن را تهديد مي كنــد. به گفته فعــالان اين صنعت، 
كيفيت كنســانتره هاي توليــدي در ايران بي نظير اســت و 
كشورهايي مثل آلمان از مشتري هاي ثابت ما هستند و حتي 
 اگر ما 5 برابر توليد فعلي را داشــته باشيم اروپايي ها خواهان

 آن هستند. 

كيفيـت كنـسـانتـره هاي ما فوق العاده است
مهرداد سياوشي، كارشناس صنايع آبميوه و 
كنسانتره در گفـتـــگو با »كسب وكار«، به 
كيفيت بالاي محصولات توليدي در كشــور 
اشاره كرد و گفت: كيفيت كنسانتره هاي ما 

لعــاده اســت  فوق ا
به طــوري كــه 90 
درصــد كنســانتره 
صادراتي است و 70 
درصد كل توليدات 

ما مستقيما به كشور 
صادر  آلمــان 

مي شود. وي 

در ادامه به مشكلات اين صنعت اشــاره كرد و گفت: باوجود 
چنين بازار مناســبي بايد گفت كه متاســفانه بســياري از 

كارخانه هاي ما به تعطيلي كشيده شده اند. 
به طور مثال كارخانه ما به دليل نبود ميوه، توليد كنسانتره را 
به صفر رسانده اســت. وي ادامه حيات اين صنعت را در گرو 
حمايت از باغداران و كشــاورزان دانســت و گفت: آينده اين 
صنعت با توجه وضعيت فعلي بسيار مبهم است زيرا از طرفي 
روزبه روز توليد ميوه در كشور كاهش مي يابد و از طرفي ورود 
آبميوه هاي بي كيفيت چه از نوع خارجــي چه از نوع داخلي 
با قيمت پايين باعث شــده تا كارخانه هايــي كه محصولات 
باكيفيت توليد مي كنند، قادر به رقابت نباشــند و توليد خود 

را كاهش دهند. 

زمين هاي كشاورزي به ويلا تبديل مي شوند
وي بــه پايين بــودن ســرانه مصــرف آبميوه در كشــور 
اشــاره كرد و گفت: همين مصــرف كم داخلي نيــز با انواع 
مارك هــاي خارجي تامين مي شــود. ما بار ها با مســئولان 
صنعت و معــدن نامه نــگاري كرديم و درباره ايــن كالاها و 
 آينــده صنعــت داخلــي هشــدار داديــم امــا نتيجه اي 

نگرفتيم.
 سياوشــي راجع بــه باغ هاي ميــوه اي كه به ويــلا تبديل 
مي شــوند، گفت: كشــاورزان ما درحال فــروش زمين هاي 
خود و تبديــل آنها به ويلا هســتند. به نظر مــن آنها مقصر 
نيســتند زيرا قيمت پاييــن ميــوه در برابر ســود حاصل 
از فــروش زمين هاي شــان بســيار ناچيــز اســت. آينده 
 ايــن صنعت نوپــا كاملا به سياســت هاي باغداري كشــور 

بستگي دارد. 

تنها ۲0 كارخانه فعال در اين بخش وجود دارد
. داودآبــادي، دبيــر انجمــن  . . ولــي ا
توليدكنندگان و صادركنندگان آبميوه نيز 
گفت: باوجود اينكه ايــران داراي 3۸ واحد 
توليدي كنسانتره و آبميوه است اما تنها 20 
كارخانه فعــال در اين بخش وجــود دارد. 
ميوه هايي كه تبديل به آبميوه مي شــوند، در تمام 
 طــول ســال عمــل نمي آينــد و از ايــن رو 
 به  صــورت طبيعي قيمت انــواع آبميوه 

بالاست. 
هم اكنون سالانه 20 هزار تن كنسانتره و 
آبميوه پرتقال در كشور مصرف مي شود 
و با توجــه به از بين رفتن بســياري از 
باغ هاي شــمال، تنها 5 هزار تن از اين 
نياز در داخل كشــور توليد و مابقي آن 
از كشــور برزيل وارد مي شــود. درحال 
 حاضر انــواع آبميوه و كنســانتره پرتقال، 
انگور ســفيد و قرمز، آلبالو، انــار، گريپ فروت، 
پوره هلو و هويج در داخل كشــور توليد مي شود و در آبميوه 

و كنسانتره از هيچ گونه افزودني ای اســتفاده نمي شود. اين 
در حاليســت كه در گــــذشته تنوع آبميوه تنها در 3 ميوه 
پرتقال، سيب و انگور خلاصه مي شد اما اكنون توانسته ايم با 
تركيب ميوه هاي مختلف اين دامنه را افزايش دهيم. درحال 
 حاضر تنوع آبميوه هاي ايران بسيار زياد است به همين دليل 
محصولات خارجي نتوانســته اند جاي زيادي باز كنند. البته 
برخي از آبميوه هاي موجود در بازار به صورت قانوني و قاچاق 
وارد بازار مي شوند كه اقداماتي در راستاي جلوگيري از عرضه 

اين آبميوه ها انجام شده است. 
وي در ادامه گفت:  ظرفيت اســمي واحدهاي توليدي آبميوه 
در كشــور 120 تا 130هزار تن اســت اما كل ميــزان توليد 
انواع آبميوه بيش از 60 هزار تن نيســت. يكي از چالش هاي 
بزرگ در راه توسعه صنعت غذا، از جمله صنعت توليد آبميوه 
 در ايران، بــه روز نبودن توليد محصولات كشــاورزي و باغي

 است. 

سيستم كشاورزي ايران از بسياري جهات مدرن 
نشده است

دبير انجمن توليدكننــدگان و صادركنندگان آبميوه به لزوم 

تحول كشاورزي كشور اشاره كرد و گفت: سيستم كشاورزي 
ايران از بسياري جهات مدرن نشده و به همين دليل كشت و 
 برداشت محصول در مزارع كشور آنطور كه بايد مقرون به صرفه 

نيست. 
بايد وزارت جهاد كشــاورزي براي توســعه كشــاورزي در 
ايران به ايجاد زيرســاخت براي كشــاورزي بــزرگ و مدرن 
اقدام كنــد؛ وقتي بيشــتر زمين ها و مزارع كشــور به لحاظ 
مســاحت كوچك اســت، نمي توان انتظار داشــت كشاورز 
 كمبايــن، تراكتــور و ماشــين آلات بــزرگ و پيشــرفته 

بخرد. 
در تمام كشــورهاي پيشــرفته جهــان كشــاورزي، محور 
و مادر توســعه اقتصادي اســت، درحالي كه در كشــور ما 
از ظرفيت هــاي بالفعل و بالقــوه موجود نيــز در اين بخش 
اســتفاده نمي شــود و در برخي موارد حتي ايــن ظرفيت ها 
با سياســت هاي غلــط و غيركارشناســي از بيــن مي رود 
و اگر رونــد تغيير كاربــري زمين هــاي كشــاورزي ادامه 
يابد، بســياري از صنايع غذايــي ايران يا بــراي توليد خود 
 كامــلا متكــي بــه واردات مــواد اوليــه خواهند بــود يا 

تعطيل مي شوند. 

»کسبوکار«ازآيندهمبهميكصنعتتوانمندگزارشميدهد

سرمايه گذاري زودبازده در صنعت آبميوه و کنسانتره
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اصناف

ميزگرد طرح تجهيز رايگان واحدهاي 
صنفي به صندوق مكانيزه فروش با هدف 
حذف هزينه خريد صنــدوق اصناف، 
شــفافيت اطلاعات اقتصادي و تحقق 
عدالت مالياتي، حــذف چرخه عرضه 
كالاي قاچاق در شبكه رسمي توزيع و همچنين كاهش هزينه 
قيمت تمام شده كالا براي اصناف با حذف واسطه هاي غيرضروري 

برگزار شد. 
اجراي طرح تجهيز رايگان واحدهاي صنفي به صندوق مكانيزه 
فروش كه »طرح باران« نامگذاري شده است، از هفته گذشته آغاز 
شد؛ طرحي كه گفته مي شود اجراي آن موجب شفافيت اطلاعات 
اقتصادي و تحقق عدالت مالياتي مي شود و چرخه عرضه كالاي 

قاچاق را در شبكه رسمي توزيع حذف مي كند. 
اگرچه مجهز كردن واحدهاي صنفي به صندوق هاي فروش در 
قوانين مرتبط با ماليات هاي مستقيم و ارزش افزوده تكليف شده 
است اما اين مقوله در سال هاي گذشــته معطل مانده و باوجود 
تفاهمنامه ها و قوانين و مقررات مصوب، هيچ گاه اجرايي نشد، تا 
اينكه اتاق اصناف ايران از ماه هاي گذشته، تجهيز واحدهاي صنفي 
به صندوق مكانيزه فروش را در دستور كار خود قرار داد و از هفته 

گذشته اين طرح را كليد زد. 
در اين ارتباط، ميزگردي با حضور »حميدرضا سعدا...« مجري 
طرح باران، »عليرضا ترحمي« كارشناس امور اقتصادي و مالياتي 
و »محمدرضا آيت ا... زاده شيرازي« نماينده شركت مجري بسته 

نرم افزاري و فني طرح باران برگزار شد. 
مجري طرح باران در ابتداي سخنان خود به الزامات قانوني اجراي 
اين طرح اشاره كرد و گفت: قانوني به عنوان تجهيز اصناف برای 
صندوق هاي فروشگاهي پيش از اين مصوب شده است كه براساس 
آن اصناف بايد به صندوق فروشگاهي مجهز شوند؛ نزديك به سه 
سال گذشته اولويت بندي هايي از طرف سازمان امور مالياتي كشور 
براي تجهيز واحدهاي صنفي اعلام شــد اما اصناف به دلايلي از 

اجراي اين قانون سر باز زدند. 
حميدرضا ســعدا... ادامه داد: گران بودن صندوق هاي مكانيزه 
فروش يكي از دلايل اصلي اجرايي نشدن آن قانون بود؛ اصناف 
به حق اين سوال را طرح مي كردند كه چگونه مي توانيم با توجه 
به ركود بازار، ۳۰ تا ۵۰ ميليون ريال براي اين بخش هزينه كنيم؟

وي ادعا كرد كه در پرداخت ماليات، تنها ۱۰ درصد اصناف دنبال 
پرداخت نكردن ماليات هســتند و ۹۰ درصد اصناف كه ماليات 

خود را پرداخت مي كنند، از تبعيض مالياتــي گلايه دارند؛ آنها 
مي گويند چرا عده اي كه درآمد بيشتري دارند ماليات پرداخت 
نمي كنند اما ما كه به زور خرج خودمان را درمي آوريم، بايد ماليات 

پرداخت كنيم؟
سعدا... با انتقاد از روش هاي كنوني محاسبه ماليات، گفت: نحوه 
محاســبه ماليات اصناف در حال حاضر به اين صورت است كه 
هرساله اتحاديه هر صنف با سازمان امور مالياتي يك عدد را براي 
ماليات واحدهاي صنفي آن اتحاديه مشخص و تقريبا ماليات همه 
واحدهاي صنفي مشترك را يكسان محاسبه مي كند؛ به عنوان 
مثال، اتحاديه طلا و جواهر و سازمان امور مالياتي توافق مي كنند 
كه صنف طلافروش ســالانه ۱۰ ميليون ريال ماليات پرداخت 
كند؛ در اين شــرايط واحد صنفي ای كه درآمد كمتري داشته، 
بايد همان مالياتي را پرداخت كند كه واحد صنفي با درآمد بالا 

پرداخت مي كند. 
وي با اشاره به اينكه قانون ماليات هاي مستقيم از اول فروردين ماه 
سال آينده در كشور اجرايي خواهد شد، افزود: براي تجهيز رايگان 
واحدهاي صنفي به صندوق هاي فروش، در تبصره دو ماده ۱۶۹ 
قانون مالياتي مستقيم آمده است كه اصناف، اگر صندوق هاي 
مكانيزه فروش خريداري كنند، به ارزش قيمت صندوق خريداري 
شده، از ماليات معاف مي شــوند؛ به عبارت ديگر، هزينه خريد 

صندوق فروش از طريق معافيت مالياتي جبران مي شود. 
ســعدا... اضافه كــرد: در اين طــرح، توليدكننــدگان داخلي 
صندوق هاي فــروش، ايــن صندوق هــا را تاميــن و در زمان 
تسويه حســاب مالياتي اصناف، وجه آن دســتگاه را بدون سود 

دريافت مي كنند. 

پاسخ مجري طرح باران به ابهام ها و انتقادها
وي در پاســخ به ســوالي درباره واگذاري اين طرح به شــركت 
»هوشمند سامانه باران« مبني بر اينكه چطور چنين طرح ملي ای 
به يك شركت كه در شهريورماه امسال تاسيس شده، واگذار شده 
اســت، گفت: من به عنوان طراح، طرح تجهيز رايگان واحدهاي 
صنفي به صندوق مكانيزه فروش را به اتاق اصنــاف ايران ارائه 
كردم و هيات رئيسه اتاق اصناف بعد از تصويب، تصميم گرفت 
كه پسرخاله و دخترخاله را وارد پروژه نكند و اجرا به همان كسي 

واگذار شود كه طرح را ارائه كرده است. 
غالبا كســاني كه يك راهكار ارائه مي دهند و طــرح را طراحي 
مي كنند، در اجراي پروژه كنار زده مي شــوند و يك عده آشــنا 

مي آيند و پروژه را اجرا مي كنند اما اتاق اصناف تصميم گرفت كه 
انصاف داشته باشد و اجراي طرح را به طراح واگذار كند. 

سعدا... اضافه كرد: در ادامه، اصرار اتاق اصناف ايران به اينكه يك 
شركت بايد مجري طرح باشد، باعث ثبت اين شركت شد. 

وي درباره روند مناقصه واگذاري توليد صندوق هاي فروش نيز 
گفت: اتاق اصناف تاكيد كرده بــود كه صندوق هاي فروش بايد 
توسط ســازندگان داخلي توليد شــود؛ ما براي واگذاري توليد 
صندوق فروش فراخوان داديم و تنها شــرط ما، داشــتن پروانه 
بهره برداري صندوق فروشگاهي بود؛ تنها شركتي كه اين پروانه 
را داشت، شركت كنتورسازي بود و تنها شركتي كه آمادگي پيدا 
كرد كه به صورت ۲۴ ماهه بدون بهره صندوق فروش را در اختيار 
ما قرار دهد و در اين طرح مشاركت كند، شركت كنتورسازي بود. 
ســعدا... تصريح كرد: هيچ شــركتي اين طرح را جدي نگرفته 
بود؛ آنها هم ديده بودند كه شركت »هوشــمند سامانه باران« 
در شهريور امســال ثبت شده اســت و پيش بيني مي شود كه 
 كار بــه جايــي نمي رســد، بــراي هميــن در ايــن فراخوان

 شركت نكردند. 
وي اضافه كرد: زماني كه با شركت كنتورسازي براي توليد ۲۰۰ 
هزار صندوق قرارداد امضا كرديم و امضاي اين قرارداد خبري شد؛ 
تعدادي شركت نسبت به  شرط داشتن پروانه بهره برداري توليد 
صندوق هاي فروشگاهي اعتراض كردند؛ آنها معتقد بودند تا اين 
زمان، بازاري براي صندوق هاي فروش وجود نداشته و براي همين 
هيچ شركتي به دنبال كسب پروانه بهره برداري در اين زمينه نرفته 
است؛ آنها اعلام آمادگي كردند كه چنين خط توليدي را راه اندازي 

خواهند كرد. 
سعدا... گفت: اين مساله با هيات مديره اتاق اصناف درميان گذاشته 
شد و آنها تاييد كردند كه هر كســي كه در زمينه توليد قطعات 
الكترونيكي، خط توليد و بهره بــرداري روي يكي از موضوعات 
داشته باشد، مي تواند در اين طرح وارد شود بنابراين مناقصه اي 
برگزار نشد؛ اجراي طرح به طراح واگذار شد و من به عنوان طراح و 
مجري، اعلام كردم كه تمامي شركت هاي توليدكننده مي توانند 
در اين طرح مشاركت داشته باشند؛ در اين ارتباط تاكنون با پنج 
شــركت مبناكارت آريا، نگاران، ايران آريا، كنتورسازي و امپ به 

توافق نهايي رسيده ايم. 
مجري طرح تجهيز رايگان اصناف به صندوق فروش )طرح باران( 
از آغاز اين طرح از هفته گذشته خبر داد و گفت: واحدهاي صنفي 
از دوشنبه هفته گذشته براي دريافت رايگان صندوق هاي مكانيزه 

فروش ثبت نام خود را آغاز كردند. سعدا... افزود: واحدهاي صنفي 
براي ثبت نام در اين طرح مي توانند به پايگاه اطلاع رســاني اتاق 
 www. posbaran.   اصناف ايران يا به طور مستقيم به تارنماي

ir مراجعه كنند. 
سعدا... مجري طرح باران نيز با تاكيد بر اينكه كل اصناف مي تواند 
در اين طرح ثبت نام كنند، گفت: در صورتي كه تقاضا براي دريافت 
اين صندوق ها زياد باشد، ثبت نام به صورت اولويت بندي انجام 

خواهد شد. 
سعدا... داشتن پروانه كســب معتبر و مشمول اولويت اعلامي از 
سوي سازمان امور مالياتي را از شــرايط اعطاي رايگان صندوق 
مكانيزه فروش بيان كرد و گفت: واگــذاري صندوق ها از ابتداي 

اسفندماه آغاز خواهد شد. 
مجري بستر نرم افزاري و فني طرح باران نيز در اين ميزگرد با بيان 
اينكه صندوق هاي مكانيزه فروش بر بستر امن ارتباطي طراحي 
شده اســت، گفت: امنيت اين صندوق ها تضمين شده است و 

اصناف هيچ نگراني ای نداشته باشند. 
محمدرضا آيت ا... زاده شيرازي افزود: صندوق هاي مكانيزه فروش 
از نظر انتقال اطلاعات داراي تجهيزات ارتباطي هستند كه اين 

تجهيزات بر بستر امنيتي قوي طراحي شده اند. 
وي گفت: اطلاعات اين صندوق ها بدون هيچ مشكل امنيتي ای به 
سازمان امور مالياتي انتقال داده مي شود تا در آنجا بررسي و براي 

ماليات اصناف اقدام شود. 
آيت ا... زاده شــيرازي با تاكيد براينكه يك بســتر ارتباطي امن 
اطلاعات اين صندوق ها را منتقل خواهد كرد، خاطرنشان ساخت: 
تلاش شده هم از نظر سخت افزاري و هم نرم افزاري اطلاعات بدون 

كوچك ترين خدشه منتقل شود و امنيت آن تضمين شده است. 
اين كارشــناس نرم افزار، با بيان اينكه در كشــور سيستم هاي 
حســاس تري مانند بانك ها را داريم كه بدون هيچ مشكلي كار 
مي كنند، افزود: بستر امني كه براي صندوق ها درنظر گرفته شده، 
شبيه بسترهاي بانكي است و امنيت آن ديده شده و به يك سطح 

مناسب در اين زمينه رسيده ايم. 
 وي، صنــدوق مكانيزه فــروش را درحقيقت يك نــوع كاربرد

 آي.سي.تي در كســب وكارهاي خرده فروشي سنتي دانست و 
افزود: صندوق ها از سخت افزار و نرم افزارهايي برخوردار هستند 
كه مديريت خريدوفروش را برعهده داشته و اطلاعاتي در اختيار 
فروشــنده قرار مي دهند كه مي تواند به عنوان ابزاري نوين براي 

كسب وكار مورد استفاده قرار گيرد. 
آيت ا... زاده شيرازي به پذيرفته شدن فناوري اطلاعات و ارتباطات 
به عنوان پيشران توسعه در ميان تمام بازيگران آن در كشور اشاره 
كرد و گفت: رواج فناوري اطلاعات و ارتباطات در كسب وكارهاي 
خرد سبب دقت، شفافيت و افزايش رشد در سطح اين بنگاه ها و در 

نهايت اقتصاد خواهد شد. 
مجري بستر نرم افزاري و فني طرح باران گفت: صندق هاي مكانيزه 
فروش علاوه بر آنكه بهــره وري را افزايش مي دهند، ابزاري براي 
توسعه و به كارگيري فناوري هاي نوين ارتباطات و اطلاعات در 

بنگاه هاي كوچك اقتصادي هستند. 
وي، استفاده از اين صندوق ها را عاملي براي ارتقاي كسب وكارهاي 
كوچك براي رسيدن به اهداف بلند نظام دانست كه مي تواند به 
تحقق دولت الكترونيك كمك كند .وی خاطرنشان ساخت: اين 

صندوق ها پايه اي براي تجارت الكترونيك به شمار مي آيند. 

شفافيتاطلاعاتاقتصاديوعدالتمالياتيباتجهيزصندوقهايمكانيزهفروشمحققميشود

حذف چرخه  عرضه كالاي قاچاق در شبكه توزيع

طي هفته گذشــته ركود همچنان در 
بازار آهن ادامه دار بود و حتي بازار آهن 
در هفته گذشته كاهشي بود به عبارت 
ديگر بــازار آهن مخالف با پســابرجام 

حركت كرد. 
رفع تحريم ها هيچ تغييري در بازار آهن ايجاد نكرده و حتي يك 

مقدار جزئي هم بازار آهن را منفي كرد. 

تعطيلي بيش از ۱۰۰ آهن فروشي
رئيــس اتحاديه آهن فروشــان در ايــن زمينــه و در گفتگو با 
»كسب وكار« گفت: اجرايي شدن برجام در بلندمدت اثر خود را 
مي گذارد اما در شرايط خاص خودش كه اين شرايط عبارت است 
از اينكه اول بتوانيم زمينه اي براي توليدكننده هاي داخلي مان 
فراهم كنيم، دوم مصرف داخلــي را تحريك كنيم يا اينكه بازار 
صادرات داشته باشيم و محصولات فولادي را صادر كنيم آن وقت 
است كه بازار آهن از حالت ركود خارج شده و رونق پيدا مي كند. 

محمد آزاد تصريح كرد: باوجود لغو تحريم ها هيچ اتفاق خاصي در 
بازار نيفتاده و حتي انبوه سازان نيز تعطيل شده اند. به نظر مي رسد 
در فصل بهار نيز اتفاق خاصي در بخش توليد نيفتد و ما تمام اميد 

خود را به فصل تابستان داريم. 
وي خاطرنشــان كرد: رفع تحريم ها در بلندمدت و كوتاه مدت 

تاثيري در بازار آهن نخواهد داشت. 

عمده آهن فروشــان در تمام استان ها تغيير شغل 
داده اند

با اعلام اينكه در حال حاضر عمده آهن فروشان در تمام استان ها 
تغيير شغل داده اند، گفت: ركود امسال باعث شده تا بيش از ۱۰۰ 

واحد آهن فروشي تعطيل شوند. 
محمد آزاد، با اشــاره به اينكه بازار خريدوفروش آهن در ركود 
بسيار بدي به سر مي برد، اظهار داشت: عرضه در بازار زياد است اما 
خريداري وجود ندارد، حتي برخي فروشندگان كالاهاي خود را 
زير قيمت بازار به فروش مي رسانند تا از گرفتاري هاي مالي رها 

شوند. 
وي با بيان اينكه نه تنها فروشندگان بلكه توليدكنندگان نيز به 
بخش هاي مختلف بدهكار هستند، افزود: در شرايط فعلي حتي 
امكان پرداخت حقوق كارگران نيز وجود ندارد، فروشندگان براي 
تامين نقدينگي خود حتي با ارزان فروشي نيز نتوانستند گرهي از 

كار خود را باز كنند. 
او تصريــح كــرد: در حــال حاضر ما فــولاد توليــد مي كنيم 
اما درصــد كمــي از اين توليــدات صــادر مي شــود و باقي 
محصــولات فــولادي در انبارهــا دپــو مي شــوند، چراكــه 
در حــال حاضر خريداري بــراي محصولات مان وجــود ندارد 
و فروشــندگان مجبور هســتند كه محصولات فولادي خود 
 را به صورت قســطي يا زير قيمــت بفروشــند و متقبل زيان

 شوند. 
رئيس اتحاديه آهن فروشان با تاكيد بر حمايت دولت از بازار آهن 
گفت: بودجه اي كه دولت به پروژه هاي عمراني اختصاص داده، 

۶۰ هزار ميليارد تومان اســت كه اگر دولت بتواند اين طرح ها را 
به حركت دربياورد، به نفع توليدكنند گان داخلي و فعالان بازار 

آهن خواهد بود. 
او وضعيت معاملات را در بازار آهن تا پايان سال بي رونق عنوان كرد 
و گفت: بازار آهن همانند ماه هاي گذشته معاملات را بدون رونق 
تا پايان سال سپري مي كند و اين اميدواري در بازار وجود دارد كه 
سال آينده طرح هاي عمراني و ساخت و ساز بيشتر از گذشته رونق 

بگيرد و تقاضا براي آهن آلات افزايش پيدا كند. 
رئيس اتحاديه آهن فروشان اضافه كرد: در حال حاضر هر كيلو 
شمش ۹۶۰ تومان، هر كيلو ميلگرد ۱۱۰۰ تومان و تيرآهن ۱۲۵۰ 

تومان به فروش مي رسد. 

در فصل بهار اتفاق خاصي در بخش توليد نداريم
آزاد با اعــلام اينكه در حال حاضر عمده آهن فروشــان در تمام 
استان ها تغيير شغل داده اند، گفت: حتي برخي از اتحاديه ها به دليل 
به حدنصاب نرسيدن اعضا با صنف هاي ديگر ادغام شده اند كه اين 

موضوع اصلا خوشايند نيست. 

وي در ادامه صحبت هاي خود با اشاره به اينكه از سال ۹۲ تا ۹۳، 
يك هزار و ۵۰۰ واحد آهن فروشي تعطيل شده است، افزود: ركود 
امسال باعث شده تا بيش از ۱۰۰ واحد آهن فروشي تعطيل شوند. 
او درباره چشم انداز بازار آهن تا پايان سال بيان كرد: تا آخر سال 
بازار آهن هيچ تغيير خاصي نخواهد كرد و با ركود به كار خود ادامه 
خواهد داد مگر اينكه انتخابات مجلس انجام شود تا مجلس بتواند 
راهكاري براي خروج از ركود بازار آهن انجام دهد چراكه دولت با 

بودجه دو دوازدهم نمي تواند طرحي را شروع كند. 

خريدارها هيچ تمايلي براي خريد محصولات فولادي 
ندارند

رئيس اتحاديه آهن فروشــان نسبت به وضعيت توليدكنندگان 
فولاد نيز ابراز نگراني كرد. 

محمد آزاد اظهار كرد: طي هفته هاي گذشته بازار آهن نسبت به 
ماه ها و هفته هاي گذشته تغيير محسوسي نداشته و همچنان سرد 

و بي روح به كار خود ادامه مي دهد. 
او بيان كرد: معاملات در بازار آهن همچون روزهاي گذشته بسيار 

كم است و در حالت ركود محصولات فولادي دادوستد مي شود 
و مانند گذشته افزايش عرضه و كاهش تقاضا در بازار آهن وجود 

دارد. 
آزاد افزود: خريدارها هيچ تمايلي براي خريد محصولات فولادي 
ندارند و انتظار دارند كه محصولات را با قيمت پايين تر خريداري 
كنند و فروشندگاني كه نياز به نقدينگي دارند، مجبور هستند 
محصولات خود را زير قيمت بفروشند كه اين امر ضرر اقتصادي 

به آنها وارد مي كند. 
او ادامه داد: يكــي از دلايل اصلي ركود بازار آهــن ركود در بازار 
مسكن است. اگر با رفع تحريم ها ساخت و ساز ساختمان افزايش 
پيدا كند و پروژه هاي عمراني راه بيفتد، اين امر مي تواند به بهبود 
 بازار آهن كمك كند و مي تواند بازار آهــن را از اين حالت ركود 

خارج كند. 
آزاد افزود: در حال حاضر بورس رشد كرده و فعلا در حال جذب 
سرمايه است و اين رشد مانع مي شود تا بازار مسكن از ركود خارج 
شود چراكه ســرمايه ها معمولا راهي بازارهاي بورس، طلا و ارز 

مي شوند. 

او عنوان كرد: بيشتر نگراني هاي ما براي توليدكنندگان است تا بازار 
آهن چراكه بازار آهن كم يا زياد در حالت ركود به كار خود ادامه 
مي دهد اما توليدكنندگان خيلي تحت فشار هستند مخصوصا 
در دو ماه پاياني ســال چون بايد حقوق كاركنان و عيدي آنها را 
 پرداخت كنند، درحالي كه نقدينگي توليدكنندگان بسيار كم

 است. 
آزاد درباره اينكه صنعت خودروسازي مي تواند در ركود بازار آهن 
تاثيري داشته باشــد، افزود: به طور مسلم صنعت خودروسازي 

مي تواند به رونق بازار آهن كمك كند.
 از طرفــي ديگــر ســفر رئيس جمهــوری بــه فرانســه و 
انعقــاد قــرارداد بــا پــژو نشــانه اي بــراي افزايــش توليد 
اســت اما تا زمانــي كه پژو بــه ايــران بازگــردد و تكنولوژي 
 خــود را بيــاورد، دو تا ســه ســالي طــول خواهد كشــيد 
يعني اين توليدات در سال ۹۶ تا ۹7 اتفاق خواهد افتاد كه در آن 
زمان مقداري مصرف ورق بالا مي رود كه مجتمع فولاد مباركه 
مي تواند از قفل شدن كارهايش بيرون بيايد اما بقيه توليدكنندگان 

منتظر ساخت و ساز و راه افتادن پروژه ها مي مانند. 

رئيساتحاديهآهنفروشاندرگفتگوبا»كسبوكار«مطرحكرد

 ارزان فروشي براي تامين نقدينگي بازار آهن



8

info@kASBOKARNEWS.irروزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 2665| دو شنبه 5 دی ماه1401
ی

www.kASBOkARNEwS.iR

I N FO@biznews. ir

گر
کار

پ:  
چا

30
00

48
00

ك:
يام

پ
w

w
w

.k
A

S
B

O
k

A
R

N
E

w
S

.iR
ت: 

ساي
ب 

و
ne

w
sk

as
bo

ka
r@

gm
ai

l.c
om

ي: 
يك

رون
كت

س ال
در

آ

کار
ب و 

کس
ي 

صاد
 اقت

ي و
هنگ

 فر
مه

ز نا
رو

    2
66

ه  5
مار

 | ش
تم

هش
ل 

 سا
|1

40
ه 1

ی ما
5  د

ه|  
شنب

دو
ش

رنو
 مه

ينا
ر م

دکت
ل: 

سئو
رم

دي
 و م

ياز
امت

ب 
اح

 ص
ئی

 بابا
ریم

ر: م
ردبي

س
انه

رس
ن 

یرا
مد

 و 
تی

دول
ير

  غ
ای

ه ه
نام

وز
ی ر

صنف
ن 

جم
و ان

عض

ش،
مای

 آز
 پل

د از
، بع

مد
ل اح

ل آ
جلا

راه 
زرگ

ن ب
يابا

ن، خ
هرا

ي:ت
شان

ن
م  

هار
ه چ

طبق
ع(،

ضا )
م ر

 اما
ان

ختم
 سا

ی،
نوب

ز ج
سب

سر
ن 

يابا
ی خ

رو
روب

 1
55

79
17

11
3 :

تي
پس

كد
 

کار
ب و 

کس
ع:  

وزي
ت

w
w

w
.k

A
S

B
O

k
A

R
N

E
w

S
.iR

ی :  
ه ا

رف
ق ح

خلا
ه ا

 نام
ين

آي

w
w

w.
ka

sb
ok

ar
ne

w
s.i

r :ر
 كا

ب و
كس

ی 
خبر

اه 
ايگ

پ
44

29
94

06
ر : 

 كا
ب و

كس
مه 

زنا
رو

44
29

94
06

س: 
فاك

آخر
 کسب و کار

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

ارتباطات غيركلامي
 وقتي سخن از ارتباطات به ميان مي آيد 
معمولا صبحت كردن با يكديگر در ذهن 
انســان تداعي مي شــود؛ امــا ارتباطات 
چيزي بيش از صحبت كردن است. وقتي 
شــما در كلاس درس به پرســش  پاسخ 
مي دهيد،وقتي تشــويق مي شويد، وقتي 
درباره عقايد و افكار ديگران بحث مي كنيد، 
با كسي دست مي دهيد در يك مصاحبه استخدامي شركت مي كنيد، در 
يك جلسه گروهي شركت مي كنيد، لباسي را انتخاب مي كنيد يا به خريد 

يك خودرو اقدام مي كنيد، در واقع شما ارتباط برقرار كرده ايد. 
بنابرايــن از آن جايي كه دائما با مــردم در ارتباط هســتيم بايد از روابط 
اجتماعي قوي برخوردار باشيم و توانايي برقراري ارتباط با مردم را داشته 
باشيم و از انعطاف پذيري بالايي برخوردار باشيم چرا كه با افراد گوناگون با 
آداب و رسوم متفاوت در ارتباط هستيم. توانايي برقراري ارتباط مناسب، 
قدرت شما را در تبادل نظرات افزايش مي دهد. شما در شغل و حرفه خود 
به موفقيت هاي بيشتري دست پيدا مي كنيد. همچنين جذب مشتري به 
مهارت هاي ارتباطي شما بستگي دارد. بنابر اين زيربنا و شالوده موفقيت 
شما در امر رضايتمندي و جذب مشتري برقراري ارتباط متناسب است و 

اين اهميت ارتباطات و ارزش آنها را در مشتري مداري روشن مي كند. 
ارتباطات غيركلامي: عبارتست از تمام پيام هايي كه افراد علاوه برخود كلام، 
آنها را نيز مبادله مي كنند. طرز قرارگرفتن، راه رفتن، ايســتادن، حركات 
چهره و چشــم ها، لحن صدا و طرز لباس پوشــيدن، جملگي نشانه هاي 
ارتباطات غيركلامي هستند. بنابراين توجه به تمام موارد فوق مي تواند در 
نحوه ارتباط با مشتري و جذب وي موثر واقع شود. مشتري در بدو ورود به 
محل كار شما با ديدن نشانه هاي غيركلامي درباره شخصيت شما قضاوت 
مي كند. از اين رو بايد تــلاش كنيم تا از خود شــخصيت مثبتي بر ذهن 

مشتري به جاي  گذاريم تا درباره شما قضاوت خوبي داشته باشند. 
اصولا در مراودات اجتماعي بيشتر بر نشانه هاي غيركلامي اعتماد مي كنند 
تا نشانه هاي كلامي. پس نشانه هاي غيركلامي را تقويت كنيد. نخستين 
برخورد و نخستين تاثيري كه بر مردم مي گذاريد، بسيار اهميت دارد. بد 
نيست بدانيد كه كلام 7 درصد، لحن و طنين 38 درصد و حركات 55 درصد 

اطلاعات را منتقل مي كنند. 
حال بعد از آن كه ما توضيحي كلي درباره ارتباط غيركلامي داديم به يكي از 

موارد جزئي ارتباطات غيركلامي يعني لحن كلامي مي پردازيم. 
روان شناسان و متخصصان ارتباطات معتقدند: 

- افرادي كه داراي ويژگي شــخصيتي تهاجمي هستند با بلنداي صداي 
بيشتري نسبت به كســي كه در نقطه مقابل است و در ويژگي شخصيتي 

خجالتي قرارگرفته، سخن مي گويد. 

توصيه هاي بازاريابي براي كسب وكارهاي كوچك 
اين نوشتار سعي دارد روش هاي كم هزينه 
بازاريابي و فروش را براي كسب وكارهاي 

كوچك معرفي كند: 
ســعي كنيد در تمام نامه هايي كه براي 
مشتريان خود مي فرستيد، از دست نوشته 
يا مهرهــاي مخصوص يا برچســب هاي 
خاص اســتفاده كنيد. كســب وكارهاي 
كوچك به دليل ماهيت شــان نمي توانند از روش هاي پر هزينه تبليغاتي 
براي معرفي خود و محصولات شان استفاده كنند، بنابراين در بازاريابي اين 

كسب وكارها بايد به دنبال روش هاي كم هزينه تر بود. 
بايد به اين نكته توجه داشت كه شما مي توانيد مشابه اين روش ها را براي 

بازاريابي الكترونيكي هم مورد استفاده قرار دهيد. 

۱( بهترين آگهي هاي خود را به صــورت كارت چاپ و براي 
مشتريان تان در بازار هدف ارسال كنيد 

مشتريان كارت هايي مي خوانند كه كوتاه و خلاصه باشد. يك آگهي كوچك 
روي يك كارت پستال مي تواند بازديدكنندگان زيادي را به وب سايت شما 
بياورد و اين خود مي تواند باعث افزايش فروش شــما شود. هزينه اين كار 

معمولا زياد نيست. 

۲( معمولا يك روش بازاريابي هميشه براي همه كسب وكارها 
موفق نيست، بنابراين روش هاي بازاريابي خود را مرتب عوض كنيد 

و در استفاده از اين روش ها خلاق باشيد 
مشتريان شما اگر متن آگهي شما عوض نشود، خسته مي شوند، البته خود 
شما هم از اين يكنواختي خسته خواهيد شد. بازاريابي مي تواند مفرح باشد، 
بنابراين از مزيت هاي استفاده از روش هاي متنوع بازاريابي براي برقراري 
ارتباط با مشتريان باارزش خود اســتفاده كنيد اما در انتخاب روش هاي 
بازاريابي خود دقت كنيد. هميشه براي يك بازاريابي موفق بايد براساس 
يك طرح بازاريابي عمل كرد. سعي كنيد در طرح بازاريابي خود از روش هاي 
متنوع استفاده كنيد. هميشه نظر مشتريان خود را درباره روش هايي كه 
به كار برده ايد، جويا شويد. اين نظريات مي توانند موفقيت طرح بازاريابي 

شما را تضمين كند. 

3( جواب تلفن هاي خود را متفاوت بدهيد 
سعي كنيد كه سفارش هاي خاصي را در هربار جواب دادن تلفن، به مشتري 
خود ارائه كنيد. به عنوان مثال مي توانيد بگوييد: »روز بخير؛ من... هستم. 
دوست داريد با سرويس جديد ما آشنا شويد.« تلفن كننده مجبور مي شود 
كه از شما درباره اين سرويس ها سوال كند. بيشتر شركت ها پيام هايي را 
از پيش ضبط شده دارند كه وقتي مشتري پشت خط مي ماند آنها را براي 
مشتري پخش مي كنند. شما مي توانيد اينكار را خودتان انجام دهيد. از نظر 

مشتري تفاوتي ندارد كه اين پيام از قبل ضبط شده يا زنده باشند. 

آگاهي

مهارت

خطرات آرسنيك غيرمجاز در نوشيدني ها
برخــي تحقيقات حاكي از آن اســت كــه مقدار 
زياد آرســنيك در آب ميوه هــاي صنعتي به ويژه 
 در آب ســيب و انگــور باعــث ايجــاد بيماري 

مي شود. 
به گزارش شبكه مجازي آستان، آزمايشات سازمان 
مصرف كنندگان گزارشي مبني بر چنين آلودگي 

را عنوان كرده است و برخي نوشيدني ها به فلزات 
سنگين آلوده هســتند كه از جمله آنها آرسنيك 

گزارش شده است. 
در ايــن گزارش هــا ذكــر شــده كــه برخــي 
مصرف كنندگان كــه آب ميوه ســيب و انگور را 
بيش از حد مصرف كرده اند، به دليل سطح بالاي 

آرســنيك در اين نوشــيدني ها به بيماري هاي 
جدي مانند ديابت مبتلا شــده اند. افرادي كه در 
معرض آرسنيك قرار مي گيرند، به تدريج درگير 
بيماري هايي چون عوارض قلبي و عروقي، ديابت 
و برخي سرطان ها مي شوند. ســازمان غذا و دارو 
در آمريــكا )FDA( اعلام كرد: ميــزان مصرف 

 آرسنيك مجاز در نوشــيدني ها و آب ميوه ها بايد 
10 درصد باشــد تا به يك اســتاندارد برسد. در 
سازمان غذا و داروی آمريكا برخي نوشيدني هاي 
معتبر مــورد آزمايش قرار گرفت كــه اين برندها 
حاوي  100 درصد آرســنيك بودند، در حالي كه 

نوشيدني ها بايد حاوي 89 درصد آب باشند. 

خبر

موفقيت كارآفرينان در 
كسب وكارهاي ديجيتالي

نزديك بــه 90 درصد از كارآفرينــان در زمان 
راه اندازي كســب وكارهاي ديجيتالي شكست 
می خورند و تقريبا بخش اعظمــي از آنها كنار 
مي كشــند اما تعدادي نيز همچنان به راه خود 
ادامه مي دهند. برخي نيز به دنبال بررسي و تبيين 
علل شكســت پروژه خود هستند. شايد يكي از 
علت های واقعي شكست استارت آپ ها، ناتواني 
كارآفرينــان در درآمدزايي اســت كه مي تواند 
ناشي از اشتباهاتي باشد كه در حين راه اندازي 
صورت مي گيرد و منجر به شكست مي شود. بيل 
گراس به عنوان يكي از كارآفرينان موفق در حوزه 
كسب وكارهاي ديجيتالي چنين عنوان مي كند 
كه موفقيت به اشــكال مختلفي در جلوي پاي 
افراد قرار مي گيرد اما آن كس كه بتواند شــكل 
اصلي موفقيت را شناسايي كند، موفق خواهد بود. 

استارت  آپ
همه ما مي دانيم براي رسيدن به موفقيت راه هاي 
ميانبر زيادي وجود دارد و فرمول هاي جادويي 
براي دستيابي به هدف موجود است اما كسي كه 
به عنوان كارآفرين شناخته شده است، بايد بتواند 
نسبت به سايرين بالاتر رفته و زمان مناسب براي 
راه اندازي كسب وكارهاي ديجيتالي شاهراه اصلي 
را پيدا كند، چرا كه زمان يك فاكتور كليدي براي 
موفقيت در كسب وكارهاي اينترنتي محسوب 
مي شود. اگر شما ايده اي را در ذهن خود پرورش 
داده ايد و تمامي شــرايط و المان هاي لازم براي 
رســيدن به موفقيت را فراهم كرديــد، بايد به 
عنصر زمان نيز توجه كنيد. وقت شناسي براي 
شروع كســب وكارهاي ديجيتالي نقش مهمي 
را ايفا مي كند. به عنوان مثال تصور كنيد فردي 
اســتعداد فكر و خلق نظريات جديد را داشته 
باشد. ايده خيلي زود به ذهن خطور مي كنند اما 
اگر مصرف كنندگان به اندازه كافي براي خريد 
محصولات آماده نباشند، موفقيت چنداني در 
كسب وكارهاي ديجيتالي كسب نمي شود. علاوه 
بر اين جسارت و توانايي غلبه بر ترس، يك فاكتور 
مهم براي پيروزي كســب وكارهاي ديجيتالي 

محسوب مي شود.

اورژانس کسب و کار نکته

اســتيون پاول جابز )Steven Paul Jobs( در ۲۴ 
فوريه 1955 در سان فرانسيســكو متولد شــد. وي 
كارآفرين، مختــرع، بنيانگذار و مدير ارشــد اجرايي 
شــركت رايانه اي اپل و يكي از چهره هاي پيشــرو در 

صنعت رايانه بود. 
در ســال 197۶، جابز ۲1 ســاله به همراه دوستش 
استيو وزنياك ۲۶ ساله، شركت اپل را تاسيس كردند. 
اولين رايانه شخصي اي كه شركت اپل به بازار معرفي 
 كرد، اپــل I نام داشــت و پس از آن در ســال 1977

 اپل II را راهي بــازار كرد. در ســال 1985 طي يك 
اختلاف مديريتي، جابز اپل را ترك و در همان ســال 
شركت نكست را تاسيس كرد. از مهم ترين محصولات 
شركت نكست مي توان به نكست كامپيوتر اشاره كرد 

كه اولين مرورگر وب روي آن ساخته شــد. در ســال 
199۶ شركت اپل، شركت نكســت را به مبلغ ۴۲9 
ميليون دلار خريد. طي اين معامله استيو جابز، مجددا 
به اپل بازگشت. از اتفاقات مهم پس از اين مساله در اپل 
مي توان به معرفي آي پاد در سال ۲001، پرده برداري از 
آي تيونزاستور در سال ۲003، معرفي آي فون در سال 
۲007 و آي پد در سال ۲010 اشاره كرد. جابز در سال 
198۶ يك گروه گرافيكي )كه توســط جابز پيكسار 
ناميده  شد( را از بخش گرافيك كامپيوتر لوكاس فيلم 
خريد. اين شركت توانست فيلم هاي پويانمايي موفقي 
بسازد. در سال ۲00۶ شــركت والت ديزني، شركت 
پيكســار را خريد. پس از اين معامله جابز به سهام دار 
اصلي والت ديزني تبديل شد و به عضويت هيات مديره 

آن درآمد. در اكتبر ۲003 سرطان جابز تشخيص داده 
شــد و در اوت ۲011 از سمت مديرعاملي اپل استعفا 
داد. تيم كوك، از مديران ارشد اپل، مديرعامل و جابز به 

عنوان رئيس هيات مديره انتخاب شد. 
جابز به جان اسكالي، مديرعامل پيشين شركت اپل، در 
زمينه كوتاهي عمر گفته بود: »همه ما زمان و فرصت 
كوتاهي روي زمين داريم. براي همين ما فقط فرصت 
داريم كه يكي دو كار را به انجام برســانيم. هيچ كس 
نمي داند چقدر زندگي مي كنــد. من هم نمي دانم اما 
احساس مي كنم بايد تا جواني هست هرچه مي توانم 
اين فكرها را به انجام برسانم. « استيو جابز در نهايت بر 
 اثر عوارض ناشي از سرطان لوزالمعده، در چهارشنبه

 5 اكتبر ۲011 در 5۶ سالگي درگذشت.

استيو جابز، چگونه آغاز کرد؟

۱-در اشخاص ميل به كار كردن را پديد آوريد 
بايد ســعي كرد كه مردم با رضا و رغبت و خودكارانه به دنبال 
كارها بروند در حقيقت، رئيس يك سازمان نبايد نقش راننده را 
بر عهده بگيرد، بلكه بايد به رهبري بپردازد و نه اينكه با استفاده 
از قدرت اداري، كارمندان را به كار وادارد كه اين تلاشي زودگذر 
خواهد بود اما اگر رهبري به وجهي صحيح اعمال شود و مجريان 
به طيب خاطــر از او پيروي كنند، هدف مشــترك و رضايت 
خاطر، باعث تحرك و خودكاري مي شود. البته راه هاي مختلفي 
براي اين كار وجود دارند كه در دنياي صنعتي به آن »فروش 
 عقايد« مي گويند يعني اينكه رهبر براي عقيده خود خريدار 

دست و پا كند. 

۲- مستمع خوبي باشيد 
گفته اند: »مستمع صاحب سخن را بر سر ذوق آورد.« رهبر با 
انگشت گذاشتن روي نقاط ضعف يا قوت اشخاص و با توجه 

به شــخصيت آنان مي تواند آنها را تهييج كند كه آزادانه 
گفتگو كنند و سپس با كمال علاقه شنونده با حوصله 

و علاقه مندي براي شنيدن سخنان ايشان باشند. 

3- به طور خصوصي انتقاد كنيد
هرگز از كارمندان در حضــور ديگران و به 

ويــژه در نزد زيردســتان او انتقاد نكنيد 
كه طبعا ايجــاد مقاومــت و ناراحتي 
مي كنــد. كــه گفته انــد: نصيحت 
 )انتقاد( در پيــش روي ديگران حكم 

سرزنش را دارد. 

4- هركسي كه كاري را به 
پايان رساند، بايد شخصا پاداش 

كارش را بگيرد
اگر قرار شــود كــه مديــر نتيجه كار 

و تــلاش زيردســتان را بــه حســاب 
خود بگــذارد همــه نوآوري هــا از ميان 

مــي رود و قبول مســئوليت به دشــواري 
صورت مي گيــرد. دادن اعتبار به اشــخاص 

در ازای زحمت هايــي كه كشــيده اند، پاداشــي 

 اســت براي رهبري كه چنين محيط ســازنده اي را به وجود 
آورده است. 

5- علاقه مندي خود را به كار زيردســتان نشان 
بدهيد

در حقيقت بايد دانست كه درك »بني آدم اعضاي يك پيكرند« 
و علاقه مندي به كار زيردستان، برخورد گرم، خواندن اشخاص 
با اسم كوچك و با تظاهرات دوســتانه، مثل پيوستن به جمع 
همكاران فرودست به هنگام صرف ناهار و پرسجو كردن از طرز 
كار ايشــان و حتي تكرار مطالبي از قبيل: »فلاني واقعا كارت 
جالب است، مي بينم كه با تلاشي كه مي كني خسته شده اي، 
چطور است فردا كمي استراحت كني ؟« موجب مي شود كه 

كارمنــد به 

خود ببالد كه كارش خيلي مهم است و راهبر سازمان با ديده اي 
باز و ضميري روشن در كارها نظارت دارد و از سلامت جسم و 

روح زيردستان بی خبر نيست. 

6- ميل باطني خود را به صورت پيشنهاد عرضه كنيد 
به جاي تحكيم صريح و مستقيم، ميل باطني خود را به صورت 
غيرمستقيم ظاهر كنيد. مثلا بگوييد به نظر شما بهتر نيست كه 
كار به اين صورت باشــد؟ آن وقت مطمئن باشيد كه مخاطب 
نه تنها متوجه منظور شــما نخواهد شد، بلكه با علاقه مندي و 
رغبت، آن را خواهد پذيرفت و حتي از آن حمايت خواهد كرد. 

7- وقتي پيشــنهادي داريد يا حتي دســتوري 
مي دهيد، بايد مطمئن باشيد كه مي توانيد دلايل آن را 

نيز ابراز كنيد 
طبيعت آدمي اين است كه هميشه دوست دارد پيش 
از آن كه كاري را انجام بدهد، از »چرايي« آن آگاه 
باشد. بنابراين بايد به صورت شفاهي يا كتبي 

علت را گوشزد كرد. 

8- نظريه هاي ديگران را در 
طرح ها و نقشه هاي تان دخالت 

دهيد
پيش از اينكه طرح هاي شــما 
اجرا  شــود، بهتر است كه با 
زيردستان مشورت كنيد و با 
جلب نظر آنان به آنها نشان 
بدهيد چراكه آنها هستند 
كه نقش عمده را در اجراي 
طرح ها به عهده دارند. وقتي 
كه چنين شــد، طبيعتا خود 
را مسئول دانســته و پيروي يا 
شكست طرح ها را مربوط به خود 
خواهند دانســت. ضمن اينكه در 
اينگونه رايزني ها، چه بسا انديشه هاي 
نو و سودمندي كه با تجلي خود، موجب قوام 

و دوام طرح ها مي شوند. 

چند  توصيه مهم در مديريت


